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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

 گزارش

مرمت حمام شاهزاده ها
قطار  امروز  اینکه  به  اشاره  با  اصفهان،  شهردار 
خود  مسیر  به  توقف  دون  عمرانی  های  پروژه 
ما  شعارهای  از  یکی  کرد:   اظهار  دهد،  ادامه 
بشری  تاریخ  و  فرهنگی  میراث  از  پاسداری 
بافت  از  زیادی  بخش  تقریبا  بود.  شهر  این  در 
تاریخی شهر اصفهان در منطقه سه قرار دارد، 
14محله  اصفهان  در  220 محله  از  به طوریکه 
است.  بشری  گنجینه  یک  هرکدام  سه  منطقه 
قدرت اله نوروزی ادامه داد: اگر شهرداری برای 

مرمت حمام شاهزاده ها....
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کارآفرینی بدون جذب سرمایه
 )bootstrapping( خوداتکایی یا بوت استریپنگ
بدون جذب  کارآفرینی  به  که  است  اصطلاحی 
فرد  حالت،  این  در  می شود.  گفته  سرمایه 
کمک های  یا  سرمایه  دریافت  بدون  کارآفرین 
مالی)از بانک گرفته تا دوستان و خانواده( شروع 
از  استفاده  می کند.  ایده هایش  پیاده سازی  به 
و  شخصی  پس اندازهای  اعتباری،  کارت های 
سرمایه گذاری مجدد تمام سودهای اکتسابی از 
مورد  مالی  منابع  تامین  برای  راه هایی  فعالیت، 

نیاز و...
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پانزدهمین میراث ناملموس ایران به ثبت جهانی رسید؛

نگارگری ایرانی در نگارستان جهان
پرونده هنر نگارگری ایرانی در پانزدهمین نشست کمیته جهانی ثبت میراث ناملموس یونسکو بعنوان پانزدهمین میراث 
ناملموس ایران به ثبت جهانی رسید. این عنوان علاوه بر ایران، بطور مشترک بین کشورهای ترکیه، جمهوری آذربایجان و 
ازبکستان نیز تقسیم شد و این درحالی است که کشورهای دیگری چون افغانستان، تاجیکستان و هندوستان نیز خواستار 
اضافه شدن به پرونده ثبت جهانی این هنر هستند. اما باید دید ثبت جهانی این هنر در فهرست ناملموس میراث جهانی چه 
ارزش افزوده ای را برای اصفهان خواهد داشت؟ و آیا به رونق گردشگری و فروش صنایع دستی این شهر کمک خواهد کرد؟
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حامد سنجري، رییس مرکز نظارت بر امنیت اطلاعات بازار سرمایه گفت: حملات 
سایبري متعددي به صورت لحظه اي و شبانه روزي بر زیرساخت ها و سامانه هاي 
معاملات برخط و همچنین سامانه هاي کلیدي بازار سرمایه انجام مي شود و تعداد 
حملات ناموفق به طور متوسط روزانه از 100 هزار حمله فراتر مي رود. متاسفانه به دلیل 
اهمال و غفلت برخي شرکت ها و نهادهاي مالي و عدم توجه جدي آنها به رعایت الزامات 
امنیتي، برخي از این حملات مي تواند منجر به نشت برخي اطلاعات و داده ها شود.

رئیس اتاق اصناف اصفهان می گوید: طرح ممنوعیت تردد از ساعت ۹ شب تا 4 صبح 
بسیار موثر بوده است، چراکه افراد دورهمی خانوادگی را کمتر می کنند، اما اینکه در 
تصمیمی جدید بخواهیم 2 ساعت از فعالیت اصناف را کمتر کنیم هیچ اثر ملموسی 
بر کاهش انتقال کرونا نخواهد داشت. رسول جهانگیری، اظهار کرد: مردم نباید به 
محدودیت تردد از ساعت ۹ شب به دید قهری نگاه کنند و این موضوع را باید به لحاظ 

یک تغییر فرهنگ قبول کنند.

نوسان:معاون هماهنگی امور اقتصادی 
نقش  به  اشاره  با  اصفهان  استانداری 
مبارکه در  فولاد  استراتژیک  و  حیاتی 
از  باید  ما  همه  گفت:  کشور،  اقتصاد 
شفافیت و روشن شدن جوانب مختلف 
امور استقبال کنیم، اما به نظر می رسد 
مطرح شدن موضوع تحقیق و تفحص 
مسائل  برخی  برپایه  مبارکه  فولاد 

سیاسی است.
حسن قاضی عسگر با اشاره به اینکه 
فولاد مبارکه به عنوان یکی از صنایع 
مادر کشور در اصفهان مستقر است، 
ورق  فروش  صنعت  این  کرد:  اظهار 
بورس  طریق  از  را  خود  تولیدی 
تمام  قرار است  البته  انجام می دهد، 
ورق  تولیدکنندگان  و  فروشندگان 
عرضه  بورس  در  را  خود  محصولات 
کنند که این موضوع همچنان محقق 
نشده است. وی گفت: در حال حاضر 
بسیاری از صنایع کشور وابسته به فولاد 
مبارکه هستند، همچنین تعداد بالایی 
اشتغال نیز در استان و کشور وابسته به 

این صنعت است.
اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 
اینکه  به  اشاره  با  اصفهان  استانداری 
فولاد مبارکه یکی از صنایع استراتژیک 
کشور است، تاکید کرد: این صنعت با 
در  بسیاری  تاثیر  بالا  فروش  و  تولید 
موجب  این  که  دارد  استان  اقتصاد 
شده  کشور  در  عظیم  مالی  گردش 
فولاد  فروش  و  تولید  بنابراین  است، 
مبارکه در کشور بسیار ارزنده است و 
اگر این صنعت نبود، در شرایط کنونی 
تحریم ها و مضیقه های تامین ارز، ناچار 
به واردات برخی محصولات فولادی از 
خارج بودیم. قاضی عسگر تاکید کرد: 
خوشبختانه در شرایط کنونی صنایع 
پتروشیمی و فولاد توانسته اند کشور 
را در مقابل تحریم حفظ کنند، بنابراین 
نقش فولاد مبارکه در اقتصاد کشور و 

استان حیاتی است.
وی در خصوص برخی صحبت ها مبنی 
بر تحقیق و تفحص از مجموعه فولاد 
مطرح  که  مشکلی  گفت:  نیز  مبارکه 
سال  که  است  رانتی  به  مربوط  شده 
بازار فولاد شکل گرفت و  گذشته در 
موجب تفاوت بالای قیمت کشف شده 
در بورس و بازار آزاد شد، بنابراین باید 
و مشخص  این موضوع شفاف سازی 
به جیب چه  قیمت  تفاوت  این  شود 
اظهار کرد: سال  افرادی می رود. وی 
ثبات مدیریتی  نبود  به دلیل  گذشته 
برخی  هم چنین  و  صمت  وزارت  در 
آیین نامه های روزانه، شاهد برهم ریختن 
بازار ورق بودیم درحالی که قبل از این 
آیین نامه ها، اختلاف قیمت ها در حد 

منطقی بود.
برای  اینکه  بر  اعتقاد  با  عسگر  قاضی 
شفاف سازی شرایط موجود شاید تحقیق 
و تفحص از کل بازار فولاد مفید باشد، 
گفت: باید توجه داشت که فولاد مبارکه 
اصلا توان فروش حتی یک کیلو ورق در 
بازار آزاد را ندارد و متاسفانه با وجودی 
مبارکه  فولاد  گذشته  سالیان  طی  که 
و  داشت  در کشور  تولید  بالایی  حجم 
شاهد اختلاف قیمت در بازار آزاد و بورس 
کنترل های  تحت  صنعت  این  نبودیم، 
غیرضرور قرار داشت و در نهایت شاهد 
فولاد کشور شدیم.  بازار  برهم خوردن 
وی تاکید کرد: به اعتقاد من باید امروز 
از کل زنجیره تولید فولاد کشور و نه تنها 
یک فولادساز تحقیق و تفحص شود تا 
شفافیت در کل این صنعت ایجاد شود.

نگاه قهری به محدودیت ها نداشته باشیم100هزار حمله به سامانه هاي بورس در یك شبانه روز
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تاکید بر نقش 
حیاتی فولادمبارکه

Is fahan

اقتصاد اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان: مدیرکل امور مالیاتی استان اصفهان گفت: رقم فرار مالیاتی 
در سراسر کشور بین ۳۰ هزار میلیارد تومان تا ۵۰ هزار میلیارد تومان 
اعلام می شود اما در استان اصفهان بر اساس آماری که تاکنون به 
دست آمده است میزان فرار مالیاتی که قابلیت وصول دارد بیش از 
۱۰ هزار میلیارد تومان است. بهروز مهدلو افزود: هم اکنون ۷۰۰ شرکت 
در استان اصفهان وجود دارد که مدیرعامل آن یک شخص موجه 
اقتصادی نیست بلکه یک کارگر، کشاورز، نابینا یا فردی بی سواد 
است؛ سودجویان این شرکت ها را ایجاد می کنند و سپس با دخالت 
در معاملاتی که دو فرد با یکدیگر دارند یکی از طرفین معامله حذف 
می شوند و در حقیقت بار مالیاتی از مودی واقعی بر گردن فردی می افتد 
که از هویت او سوء استفاده شده است. آنچه می خوانید اما، مهمترین 

رویدادهایی است که درهفته گذشته بر اقتصاد اصفهان گذشت؛
جذب اعتبارات خوب 

در حوزه راهداری 
مدیر کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان با اشاره به جذب 
اعتبارات خوب در حوزه راهداری، گفت: انتقال ترمینال کاوه تصمیمی است 
که باید مسئولان شهرداری در این خصوص اقدام کنند و اگر این تصمیم 
جهت کاهش ترافیک شهری اتخاذ شود، اداره کل راهداری نگاه مثبتی به 
این تصمیم خواهد داشت. مهدی خضری، اظهار کرد: متاسفانه سال ۹۹ را در 
شرایط بد اقتصادی و همچنین شیوع ویروس کرونا، آغاز کردیم و با توجه به 
اینکه این اداره جزو سازمان های خدماتی بود، راهداران و پیمانکاران و حوزه 
حمل و نقل بدون وقفه و تعطیلی از اواخر سال ۹۸ و سال ۹۹ به فعالیت خود 
ادامه و خدمات خوبی را ارائه کردند. وی با بیان اینکه طی سال جاری تاکنون 
با وجود شرایط کرونا در حوزه حمل و نقل بار با افزایش ۳ درصدی میزان 
تناژ نسبت به سال گذشته مواجه شدیم، افزود: متاسفانه در حوزه حمل و نقل 
مسافر با کاهش ۵۳ درصدی جابجایی مسافر روبرو هستیم و این بخش دچار 
رکود شده است، البته با حمایت و کمک دولت سعی در جبران خسارت در 

حوزه مسافر هستیم.

کاهش ۲۱ درصدی 
پروازهای فرودگاه اصفهان

مدیرکل فرودگاه های استان اصفهان با بیان اینکه با توجه به استفاده از ۶0 
درصد ظرفیت هواپیماها در پروازهای اصفهان گفت: در سال جاری با کاهش 
21 درصدی پروازها در اصفهان رو به رو بوده ایم. حسن امجدی، مدیرکل 
فرودگاه های استان اصفهان تاکید کرد: بیش از ۹ هزار پرواز در فرودگاه بین 
المللی شهید بهشتی اصفهان در هشت ماهه ابتدای امسال و در دوران شیوع 
ویروس کرونا انجام شده است که از این تعداد هشت هزار و ۷۸۸ پرواز داخلی 
و ۳۶۷ پرواز بین المللی بوده است، این میزان پرواز نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته با کاهش 1۳ درصدی در تعداد پروازهای داخلی و ۷۵ درصدی در 

پروازهای بین المللی رو به رو بوده است.
امجدی ادامه داد: بیش از ۷00 هزار مسافر در مدت مذکور توسط صنعت 
حمل و نقل هوایی در استان اصفهان جابه جا شده است، محدودیت های سفر 
به وجود آمده ناشی از شیوع ویروس کرونا از جمله لغو سفرهای غیر ضروری 
توسط مردم و پذیرش مسافر به میزان حداکثر ۶0 درصد ظرفیت هواپیماها 
باعث شده در این هشت ماه ۶۹۵ هزار و 1۳۷ مسافر در پروازهای داخلی و 
هفت هزار و ۳۶0 مسافر در پروازهای خارجی از این فرودگاه اعزام و پذیرش 

شوند.
رشد صادرات مس
از گمرک کاشان

در ۸ ماهه امسال تشریفات صادرات ۹ میلیون دلار و به وزن 2 هزار تن مس 
و مصنوعات آن از گمرک کاشان انجام گرفته که در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل از حیث ارزش ۳۷1 درصد و از نظر وزن ۳۵0 درصد رشد داشته 
است .دکتر رسول کوهستانی پزوه مدیرکل گمرکات استان بیان داشت : 
مس و مصنوعات آن از نظر وزنی ۳۵0 درصد و از حیث ارزش ۳۷1 درصد و 
نمدمصنوعی )پارچه های نبافته( از لحاظ وزنی 2۵۶ درصد و از نظر از ارزشی 
۸1۸ درصد رشد داشته است. وی همچنین خاطر نشان کرد:صادرات آهن و 
فولاد و مصنوعات آن از لحاظ وزنی و ارزشی 1۸ درصد  و فرش از لحاظ وزنی 

4 درصد و حیث ارزش  2۳ درصد ،کاهش داشته است

ساماندهی کوره های آجرپزی اصفهان
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری اصفهان گفت: وضعیت موجود، 
بررسی و ساماندهی کارخانه های آجرپزی استان با مهلت مشخص و الزمات 
زیست محیطی است که مورد بررسی قرار می گیرند. حجت الله غلامی در 
جلسه تصمیم گیری درباره وضعیت کوره های آجرپزی استان در سالن جلسات 
استانداری گفت: باید سیاستگذاری استان را براساس مقیاس سقف تولید آجر 
مشخص شود همچنین پهنه بندی مصوبه کارگروه امور زیربنایی است. در 
زمان حاضر 12۵ کارخانه آجرپزی مجوز دارند و 1۵0 کارخانه آجرپزی مجوز 

پنج ساله دارند همچنین ۷۵ مورد که مجوز ندارند تعطیل می شوند.
شایان ذکر است، بر اساس آمار موجود کارخانه آجرپزی اطراف اصفهان یکی از 
عوامل آلودگی این کلانشهر است که به تاکید کارشناسان امر این موضوع باید 
در کنار سایر عوامل دیگر مربوط بررسی کارشناسانه قرار گیرد. پرونده آلودگی 
کلانشهر اصفهان سال به سال قطورتر می شود و روند روز افزون این معضل 
فراگیر تنفس این کلانشهر را گرفته است به طوری که در هفته گذشته شدت 
آلودگی به حدی بوده است که مسوولان امر تصمیم  گرفتند یک روز هفته را 
تعطیل کنند تا از تبعات آن بکاهند. در استان اصفهان افزون بر ۹ هزار واحد 

تولیدی و صنعتی فعالیت دارند.

۱۰ هزار میلیارد تومان
فرار مالیاتی در اصفهان

عصر روز چهارشنبه 2۶ آذر محمدحسن 
در  میراث فرهنگی کشور  معاون  طالبیان 
حاشیه پانزدهمین نشست کمیته جهانی 
ثبت میراث ناملموس یونسکو خبر ثبت 
میراث  فهرست  در  ایرانی  هنرنگارگری 
ناملموس جهان به رسانه ها اعلام کرد و 
گفت: پرونده ثبت نگارگری ایرانی با مشارکت 
و  آذربایجان  ترکیه، جمهوری  کشورهای 
ازبکستان در کمیته ثبت میراث ناملموس 
جهان مطرح و بررسی شد و خوشبختانه 
بدون رای مخالف به ثبت جهانی رسید و در 
آینده نیز اسامی کشورهای دیگری چون 
تاجیکستان، افغانستان و هندوستان نیز به 
این پرونده اضافه خواهد شد. او سپس ثبت 
این هنر را نشانگر جایگاه رفیع فرهنگ و هنر 
ایرانی دانست و ضمن تبریک این اتفاق به 
همه مردم ایران بخصوص هنرمندان افزود: 
از این به بعد مسئولیت همه ما برای حفظ 
و نشر این هنر متعالی سخت تر است و باید 
این ارزش والای فرهنگی را در تراز جهانی 
حفظ و به آن توجه ویژه داشته باشیم. معاون 
میراث فرهنگی کشور در ادامه، آموزش هرچه 
بیشتر نگارگری، برگزاری نمایشگاه ها و سایر 
رویدادهای فرهنگی را از راهکارهای مهم 
جهت پاسداشت و معرفی این هنر به نسل 
آینده دانست ضمن تاکید بر نقش رسانه ها 
در این مسیر گفت: البته نگارگری طرفداران 

زیادی در ایران دارد، اما همین رویدادهای 
فرهنگی هنری کمک می کند تا افرادی که 
اطلاعات کمتری دارند با این هنر بیشتر آشنا 
شوند و در پاسداری از آن بیشتر تلاش کنند. 
همچنین رسانه ها و دستگاه های فرهنگی و 
هنری متولی، باید در این مسیر وزارت میراث 
فرهنگی را یاری کنند تا جریان سازی و 

پویایی آن در عرصه کشور تداوم داشته باشد.

تبریک شهردار اصفهان
پس از اعلام ثبت جهانی این هنر دکتر 
قدرت الله نوروزی شهردار اصفهان نیز در 
توئیتی ثبت جهانی هنر نگارگری در فهرست 
میراث جهانی ناملموس بشری را تبریک 
گفت و نوشت: "جهانشهر اصفهان شهره 
به نگهبانی از هنرهای ایرانی است و بعنوان 
مهمترین خاستگاه و جایگاه مینیاتور شهره 
جهان است. تثبت جهانی میراث ناملموس 
تبریک  جهانیان  و  ایرانیان  به  را  بشری 

می گوییم."

تاریخچه هنرنگارگری در ایران
هرچند شهردار اصفهان این شهر را مهم ترین 
خواستگاه هنر نگارگری بیان کرد اما به اعتقاد 
بسیاری خواستگاه دقیق این هنر مشخص 
نیست و به احتمال زیاد به پیش از اسلام باز 
می گردد. به اعتقاد این گروه، مانی، نقاش 

عصر اشکانی از اولین نگارگران ایرانی بوده 
است و پایه و اساس نگارگری ایرانی توسط او 
گذاشته شده است. کتاب او بنام ارژنگ شاهد 
این موضوع است.پس از ورود اسلام نیز رواج 
داشت و مکاتب زیادی پیرامون این هنر پدید 
آمد از زمان سلجوقی آرام آرام رو به شکوفایی 
رفت اما اوج شکوفایی این هنر را شاید بشود 
در دوران صفوی دانست و در آثار افرادی چون 
کمال الدین بهزاد از نگارگران مکتب هرات و 
رضا عباسی نگارگر شهیر اصفهانی دانست. 
این هنر پس از فروپاشی سلسله صفوی رو 
به انحطاط رفت اما در دوران قاجار توسط 
نگارگران این عصر تا اندازه ای احیا شد در این 
زمان برخی از عناصر نقاشی فرنگی نیز به آن 

اضافه شد سبک تازه ای را به وجود آورد.

جلوه دیگری از اصفهان
هرچند شهر اصفهان را نمی شود خاستگاه 
اولیه این هنر دانست اما نباید فراموش کرد 
این  از خاستگاه های مهم  این شهر یکی 
هنر بخصوص در دوران صفوی بوده است و 
جلوه های گوناگون این هنر را بخصوص در 
معماری این شهر به خوبی می شود رویت 
کرد. حال باید دید ثبت جهانی این هنر در 
فهرست ناملموس میراث جهانی چه ارزش 
افزوده ای را برای اصفهان به وجود خواهد آورد 
آیا به رونق گردشگری و فروش صنایع دستی 

این شهر کمک خواهد کرد؟. دکتر حجت الله 
مرداخانی، پژوهشگر هنرهای سنتی و صنایع 
خلاق تاکید دارد: بدون تردید هر هرینه ای 
که در راه توسعه این هنر صنعت انجام شود 
در آینده به میزان بیشتری به این شهر باز 
خواهد گشت و به اقتصاد و پایداری شهر 

کمک خواهد کرد.

اتفاقی مبارک
مرداخانی ثبت جهانی نگارگری ایرانی در 
میراث ناملموس جهانی یونسکو را اتفاقی 
مبارک دانست و گفت: از سال 200۳ که 
تصویب  به  ناملموس  میراث  کنواسیون 
سازمان یونسکو رسید تاکنون همواره تاکید 
این سازمان بر پاسداشت، احیا و برجسته 
کردن هنرها، زبان ها و آیین های بومی و 
سنتی کشورهای مختلف جهت حفظ تنوع 
فرهنگی در جهان بوده است. همانطور که 
در گام اول نیز آیین جشن نوروز را با حضور 
حدود 14 کشور جهان به ثبت رساند از 
آن زمان تاکنون عید نوروز بیش از بیش 
برای مردم جهان شناخته شد. او ادامه داد: 
اکنون نیز با ثبت جهانی نگارگری ایرانی 
این هنر بیش از بیش به مردم جهان معرفی 
خواهد شد و از آنجایی که مکتب اصفهان با 
هنرمندانی چون رضاعباسی از مکاتب مهم 
این هنر است بخشی از ظرفیت های این 
شهر مانند صنایع دستی و هنرهای بومی آن 
در قالب این اتفاق به جهان معرفی خواهد 
شد که بدون شک در رونق گردشگری و 
مهم  جهان  مردم  برای  آن  صنایع دستی 
خواهد بود اگر تا بیش از این این هنر بیشتر 
برای متخصصین و پژوهشگران تاریخ هنر 
شرق در جهان شناخته شده بود اکنون 
شهروندان عادی جهان نیز می توانند از این 

هنر اطلاعات خوبی را به دست آورند.
بنابراین اکنون زمان آن  افزود:  مرداخانی 
است که مسئولین شهر اصفهان با داشتن 
یک برنامه درست و منسجم مانند تولید 
فیلم، انمیشن و کلیپ های کوتاه با مضمون 
نگارگری و انتشار آن در شبکه های اجتماعی 
هرچه بیشتر این هنر را به مردم جهان معرفی 
کنند و شکی نداشته باشند هر هرینه ای 
که در این راه انجام دهند در آینده به میزا 
بیشتری به این شهر باز خواهد گشت به 
اقتصاد و پایداری شهر کمک خواهد کرد. او 
تاکید کرد: خوشبختانه ظرفیت های خوبی 
نیز در ایران و اصفهان توسط جوانان خلاق 
وجود دارد که می توانند بازوی اجرایی خوبی 
جهت تولید محتوا برای معرفی این هنر 

باشند .
همانطور که محمدحسن طالبیان اشاره کرد 
ثبت این هنر در فهرست میراث ناملموس 
جهانی هرچند اتفاق خجسته ای است اما 
مسئولیت سنگینی را نیر برای مسئولین ما 
به همراه دارد مسئولیتی که باید با داشتن 
یک برنامه منسجم از پس از بر آمد از این 
رو منتظر اعلام نظر و برنامه مسئولین شهر 

اصفهان هستیم..

پانزدهمین میراث ناملموس ایران به ثبت جهانی رسید؛

 نگارگری ایرانی در نگارستان جهان
ثبت جهانی  نگارگری در فهرست ناملموس میراث جهانی چه ارزش افزوده ای برای اصفهان به همراه خواهد داشت؟ 

 نوسان: اســتاندار اصفهان گفت: هدف ما 
توسعه صنعتی همه جانبه در شهرک های 
صنعتی استان اســت که به دلیل وضعیت 
و شرایط آبی منطقه به دنبال صنایع  آب بر 

نیستیم.
عباس رضایی، پس از بازدید از چند شهرک 
صنعتی، اظهار کرد: زیرســاخت های لازم 
در شــهرک صنعتی هرند وجود دارد و باید 
توســعه همه جانبه در تمام شهرک های 
صنعتی اصفهان مدنظر باشــد. وی با اشاره 
به سال جهش تولید، یادآور شد: در راستای 
جهش تولید وظیفه قانونی و تکلیف سازمانی 

ما ایجاب می کند که به هر طریق ممکن گام 
برداریم.

رضایی ادامه داد: توسعه و سرمایه گذاری در 
واحدهای تولیدی و صنعتی با توجه به شرایط 
هر منطقه از جمله نیروی کار و مساله آب یکی 
از سیاست های اصلی و ضروری است. استاندار 
اصفهان با بیان اینکه تولیدکنندگان شهرک 
صنعتی هرند مشکلات خود را بیان کردند، 
افزود: برخــی از واحدهای تولیدی متقاضی 
زمین بیشــتر برای توسعه هســتند، اما در 
راستای توسعه باید مساله آب و نیروی انسانی 
مدنظر باشد. وی ادامه داد: در صورتی که تمام 

مسائل حل و فصل و سرمایه گذار واقعی پیدا 
شود باید در راستای واگذاری زمین بیشتر به 

واحدهای تولیدی اقدام کنیم.
رضایی ادامه داد: اگر برخی از واحدها به دنبال 
گرفتن زمین بدون ایجاد واحد تولیدی باشند 
عقلانی نیست. به همین دلیل ظرف 10 روز 
آینده کمیته ای با حضور معاون هماهنگی امور 
عمرانی استانداری، رییس سازمان مدیریت و 
برنامه ریزی، شهرک های صنعتی و فرمانداری 
تشــکیل و همه موارد احصا می شــود. وی 
خاطرنشان کرد: اگر فردی قصد ایجاد واحد 
تولیدی را داشته باشد زمین واگذار می کنیم تا 

بین کسی که قصد سوء استفاده دارد و آنکه به 
دنبال ایجاد کار مفید است، تفاوت قائل شویم.

استاندار اصفهان:

توسعه شهرکهای صنعتی اصفهان مد نظر است

پرونده هنر نگارگری ایرانی روز چهارشنبه ۲6 آذر در پانزدهمین نشست کمیته جهانی ثبت 
میراث ناملموس یونسکو به میزبانی جامیکا که به دلیل همه گیری ویروس کرونا مجازی برگزار 
شد با مشارکت کشورهای ترکیه، جمهوری آذربایجان و ازبکستان بعنوان پانزدهمین میراث 
ناملموس ایران به ثبت جهانی رسید. این درحالی است که کشورهای دیگری چون افغانستان، 
تاجیکستان و هندوستان نیز خواستار اضافه شدن به پرونده ثبت جهانی این هنر هستند. پس 
از این اعلام، قدرت الله نوروزی شهردار اصفهان در توئیتی با تبریک این رویداد گفت:"جهانشهر 
اصفهان شهره به نگهبانی از هنرهای ایرانی است و بعنوان مهمترین خاستگاه و جایگاه مینیاتور شهره جهان 
برای  را  افزوده ای  ارزش  میراث جهانی چه  ناملموس  فهرست  در  هنر  این  ثبت جهانی  دید  باید  اما  است". 

اصفهان خواهد داشت؟ و آیا به رونق گردشگری و فروش صنایع دستی این شهر کمک خواهد کرد؟.
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نوسان: رئیس شورای اسلامی شهر 
اصفهان گفت: اگر برای شورای شهر 
وجود فسادی در شهرداری از طرف 
هر کسی، در هر جایگاه و مسئولیتی 
با آن  در مقابله  یقیناً  آشکار شود 

کوتاهی نخواهیم کرد.
اگر  اینکه  بیان  با  نصراصفهانی،  علیرضا 
مقید  مقررات  و  قوانین  رعایت  در  همه 
شهرداری  در  فساد  بروز  جلوی  باشند 
که  آنگاه  کرد:  اظهار  می شود،  گرفته 
مردم نسبت به حق و حقوق خود آگاه 
باشند و بدانند برای انجام کارهای خود 
در شهرداری به هیچ عنوان نیاز به ایجاد 
رابطه با دیگران نیست، می توان به کاهش 
فساد در شهرداری امیدوار بود. وی افزود: 
اجرای  در  است  قرار  اگر  دیگر  سوی  از 
قوانین منعطف باشیم، باید در جهت کمک 
به مردم باشد و برای کسانی که خود به 
بیفتد  اتفاق  می کنند  مراجعه  شهرداری 
نه اینکه قوانین برای افراد مراجعه کننده 
هیچ گونه انعطافی نداشته باشد و همان 
دلال ها  و  واسطه ها  حضور  با  درخواست 

پاسخ داده شود.
اصفهان  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 
واسطه گری دلال ها را بزرگترین بیماری 
در یک مجموعه مدیریتی دانست و تصریح 
کرد: اگر برای شورای شهر وجود فسادی 
هر  در  کسی  هر  طرف  از  شهرداری  در 
جایگاه و مسئولیتی آشکار شود، یقیناً در 
مقابله با آن کوتاهی نخواهیم کرد و خط 
قرمز مدیریت شهری اصفهان برخورد با 
افرادی است که بخواهند به حقوق مردم 
شهرداری  حقوق  و  حق الناس  عنوان  به 
بدوزند.  بیت المال چشم طمع  به عنوان 
به رانت  اقدامی که منجر  افزود: هر  وی 
خواری، ویژه خواری و تنه زدن به قوانین و 
مقررات باشد را فساد می دانیم و امیدواریم 
با مجموعه اقداماتی که شهرداری اصفهان 
انجام داده، روز به روز شاهد بهتر شدن 

وضعیت حاکم باشیم.
نصراصفهانی تصریح کرد: اولین آسیبی که 
فساد به یک مجموعه وارد می کند، حتی 
اگر اندک باشد یا افرادی اندک در آن سهیم 
آبروی کسانی  به  رساندن  آسیب  باشند، 
است که در آن مجموعه صادقانه، خالصانه 
می کنند. خدمت  ارائه  پاکدستی  با  و 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان تصریح 
کرد: ویژگی فساد اینگونه است که اگر همه 
امورات شهر و شهرداری قانونی و بر اساس 
روال خود طی شود، ولی کمترین درصد 
درصد  همان  شود،  فساد  به  آغشته  آن 
کم بیشتر از غالب اتفاقات خوشایند شهر 
نمایان می شود چون مواردی که به صورت 
معمول انجام شده و فسادی از آن استشمام 
نمی شود در اذهان مردم وظیفه مدیریت 
شهری است و در مقابل اگر اتفاق ناگواری 
رخ دهد، بازتاب گسترده ای خواهد داشت. 
راستا  این  در  کرد:  اضافه  نصراصفهانی 
باید افرادی که برای مسئولیت ها انتخاب 
خداترس  و  متدین  پاکدست،  می شوند، 
باشند؛  داشته  مطلوبی  سابقه  و  بوده 
مراجع نظارتی نیز باید به جای اینکه دنبال 
مچ گیری باشند، قبل از اینکه اتفاقی بیفتد 
اقدام به پیشگیری از بروز فساد کنند. وی با 
بیان اینکه هرچقدر فعالیت های شهرداری 
و  رفته  پیش  هوشمندسازی  سمت  به 
دخالت عوامل انسانی در آن کمتر باشد 
برای بروز فساد کمتر می کند،  زمینه را 
اصفهان  شهرداری  در  کرد:  خاطرنشان 
تلاش بسیاری شده تا در این مسیر گام 
برداشته شود و امیدواریم این رویه باز هم 
استمرار یابد و همه برای مجموعه مدیریت 

شهری آبروداری کنیم. 

مدیرکل سرمایه انســانی شــهرداری اصفهان گفت: تجمیع قراردادهای کارکنان 
شهرداری از هشت شرکت به دو شرکت بعد از سه سال پیگیری برای هماهنگ سازی 
و توزیع عادلانه پرداخت ها و مزایا اجرا می شــود.   محمود حسینی، اظهار کرد: طی 
سه سال گذشته تلاش شد تا قرارداد همه کارکنان شــرکتی در حداکثر دو شرکت 
تجمیع تا طی کردن مراحل بعدی برای ساماندهی آسان تر و هموارتر شود. این کار با 
سختی زیاد انجام شد اما اتفاق ارزشمندی برای کارکنان تأمین نیرو شهرداری است. 

مدیر پژوهش، خلاقیت و فناوری های نوین شهرداری اصفهان با بیان اینکه تشکیل شورای پژوهش 
افزایش دستاوردهای پژوهشی شهرداری را همراه خواهد داشت، گفت: تلاش این شورا، پیگیری 
و رایزنی برای کاربردی کردن نتایج پروژه های پژوهشــی اســت. مرتضی نصوحی، افزود: برای 
پروژه هایی که بودجه مورد نیاز آن از ۶0 میلیون تومان بیشتر باشد، برای اطمینان خاطر از نتایج 
کاربردی آن، قبل از فراخوان برای انتخاب مشاور، از شورای شهر مجوز مجدد دریافت می شود و 
پس از صدور مجوز سیستم، فراخوان ها در ســامانه my.isfahan.ir اطلاع رسانی می شود.

افزایش دستاوردهای پژوهشی شهرداری تجمیع قراردادهای کارکنان شهرداری 

گزارش

گزارش

هوشمندسازی خدمات
برای کاهش فساد

مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان اعلام کرد:

شهردار اصفهان تصریح کرد: این کار از 
نابودی و محو حمام شاهزاده ها جلوگیری 
می کند و این نشانه بزرگی از احساس 
مسئولیت مدیریت شهری برای پاسداری 
با  است. وی  این دستاوردهای بشری  از 
اشاره به اینکه در همه نقاط شهر اصفهان 
این حساسیت وجود دارد، گفت: کسانی که 
بخواهند این رسالت را زیرسوال ببرند، باید 
بدانند معتقدیم به دلیل حساسیت میراثی 
از این منطقه کاملا  باید  در منطقه سه 
مراقبت شود و اگر سهوا خطایی صورت 
می گیرد که موجب آزرده خاطر کردن 
دوستداران شهر می شود، شهردار منطقه 
با شجاعت اقدامات اصلاحی را انجام دهد و 

طبق نظر میراث فرهنگی حرکت کند.    
وی با اشاره به افتتاح پروژه های منطقه سه 
و آغاز عملیات عمرانی پارکینگ سنبلستان 
به صورت غیرحضوری و بدون حضور مردم، 
اظهار کرد: برگزاری افتتاحیه با این شیوه، 
بخشی از آثار خاصی است که در کشور به 
ایجاد شده است؛ امیدواریم  خاطر کرونا 
و  اقدامات  این  اصفهان  شریف  مردم 
افتتاحیه ها را از طریق فضای مجازی دنبال 

کنند تا در جریان اتفاقات شهر باشند.   

واگن ها جدید مترو در راه اصفهان
شهردار اصفهان با اشاره به یک مشکل 2۵ 
ساله در ناژوان گفت: برای تعیین تکلیف 
طرح  در  مکتسبه  حقوق  دارای  املاک 
توسعه ناژوان، به زودی مصوبه شورای عالی 

شهرسازی ابلاغ خواهد شد.
وضعیت  به  اشاره  با  نوروزی  الله  قدرت 

آلودگی هوای شهر، اظهار کرد: روز گذشته 
هوا،  آلودگی  تشدید  شرایط  به  توجه  با 
نهادها  از  دیگر  برخی  و  بانک ها  ادارات، 
تعطیل شد، اما با یک روز تعطیلی شرایط 
بهبود پیدا نمی کند؛ تنها راهکار این است 
که وضعیت آلودگی را درک کرده و نقش 
اجتماعی خود در ارتباط با رفع این معضل 
را ایفا کنیم. شهردار اصفهان با بیان اینکه 
توسعه حمل و نقل عمومی با هدف کاهش 
آلودگی هوا در دستور کار شهرداری قرار 
گرفته است، ادامه داد: برای کاهش ترافیک 
خط  راه اندازی  بر  علاوه  هوا  آلودگی  و 
یک مترو، احداث خط دو را نیز در دست 
اجرا داریم و برای تحقق آن سرمایه های 

سنگینی زیر زمین هزینه می شود.
وی خاطرنشان کرد: اگر امروز هزینه های 
سنگین برای احداث رینگ چهارم توسط 
شهرداری شده است و در مسیر این پروژه 
بزرگ پل های آفتاب و مجموعه پل ها و 
تقاطع غیر همسطح سردار شهید سلیمانی 
آزادسازی  را  زیادی  اراضی  و  احداث  را 
کرده ایم، مهمترین هدف کاهش ترافیک، 
توسعه حمل نقل عمومی و هموار کردن 

مسیرها است.
نوروزی با اشاره به انعقاد قرارداد با دولت 
اتوبوس  دستگاه   ۷00 بازسازی  برای 
در  اتوبوس  تاکنون 1۸۹  گفت:  شهری، 
انعقاد  از  البته قبل  بازسازی است؛  حال 
دیگر  اتوبوس  دستگاه  قرارداد 100  این 
اظهار کرد: سال  بود. وی  بازسازی شده 
گذشته 100 دستگاه اتوبوس جدید برای 
شهر خریداری شد که در حال حاضر ۸0 

و  شده  اتوبوسرانی  خطوط  وارد  اتوبوس 
در آینده نزدیک 20 اتوبوس دیگر نیز وارد 

ناوگان خواهد شد. 
اینکه مذاکراتی  بیان  با  شهردار اصفهان 
برای خرید مینی بوس های جدید انجام 
خرید  برای  کرد:  تصریح  است،  شده 
اتوبوس های جدید نیز تمهیداتی در نظر 
گرفته ایم تا شاهد تحول حمل و نقلی در 
شهر باشیم. وی با ابراز خرسندی از شرایط 
مطلوب حمل و نقلی اصفهان نسبت به سایر 
شرایط سخت  علی رغم  کشور  شهرهای 
اقتصادی کنونی، گفت: روز پنج شنبه 2۷ 
آذرماه با حضور رئیس جمهور دو رام قطار، 
میلیارد  ارزش ۳00  به  واگن  شامل 10 
شهرداری  تحویل  و  خریداری  تومان 
اصفهان شد و از روز شنبه هفته آینده به 
سمت اصفهان می آید تا برای خط یک مترو 
استفاده و سرفاصله زمانی حرکت رام ها 

کاهش یابد.

تحولات حمل و نقلی در شهر
ایجاد ۷۷۷ کیلومتر  به  اشاره  با  نوروزی 
مسیر دوچرخه سواری در شهر، اظهار کرد: 
در حالی که سال های قبل تنها 40 کیلومتر 
مسیر دوچرخه سواری در شهر ایجاد شده 
بود، بر اساس برنامه ریزی انجام شده تا پایان 
سال جاری این مسیرها به 1۵0 کیلومتر 

خواهد رسید. 
وی با بیان اینکه مطالعات تراموا مراحل 
نهایی خود را پشت سر می گذارد و شورای 
عالی ترافیک آن به زودی تشکیل خواهد 
کلنگ  زودی  به  کرد:  خاطرنشان  شد، 

پروژه تراموا برای نخستین بار در کشور در 
اصفهان به زمین زده خواهد شد تا شاهد 
راه اندازی آن باشیم. شهردار اصفهان ادامه 
داد: در حوزه تاکسیرانی تاکنون بیش از 
2۶0 دستگاه تاکسی نوسازی شده که این 
اقدام به معنای کاهش آلودگی هوای شهر 
شرایط  کرد:  امیدواری  اظهار  وی  است. 
تحریم ها تغییر کند و فضایی ایجاد شود 
تا شهرداری ها بتوانند رسالت عظیم خود 
بخش ها،  سایر  با کمک  و  داده  انجام  را 
باشیم.  داشته  آلودگی  از  عاری  شهری 
ساکنان  مشکلات  خصوص  در  نوروزی 
محله محمودآباد به دلیل توسعه شهرک 
صنعتی و تردد کامیون ها در این محدوده 
از شهر، گفت: شهرداری برای جلوگیری 
از توسعه شهرک صنعتی اقدامات زیادی 
انجام داده زیرا توسعه آن باعث افزایش 
تردد خودروهای سنگین برای حمل بار 
می شود؛ البته بخش زیادی از ترددها در 
اتوبان آزادگان انجام می شود. وی با تاکید بر 
اینکه محیط زیست، سلامت و حقوق اولیه 
شهروندی به هیچ عنوان نباید قربانی برخی 
اهداف شود، افزود: مسائل زیست محیطی 
و سلامت مردم در هر برنامه ای باید جزو 
اولویت ها باشد. شهردار اصفهان خاطرنشان 
کرد: برخی از مباحث مربوط به شهرک 
صنعتی محمودآباد از طریق مراجع قانونی 
این  توسعه  از  تا  است  پیگیری  در حال 
شهرک جلوگیری شود. وی گفت: کسانی 
که در ارتباط با مسائل شهرک صنعتی 
محمودآباد حق قضاوت دارند باید مصلحت 
عمومی و حفظ حقوق مردم را مورد توجه 

قرار دهند. 
نوروزی در ارتباط با تعیین تکلیف املاک 
توسعه  طرح  در  مکتسبه  حقوق  دارای 
ناژوان به عنوان مشکل 2۵ ساله مالکان، 
اظهار کرد: این املاک در حریم شهر و 
اراضی 1200 هکتاری ناژوان قرار گرفته که 

دارای کاربری کشاورزی است.
موضوع  این  رفع  برای  داد:  ادامه  وی 
شهرسازی  و  راه  وزارت  به  مراجعاتی 
عالی  شورای  در  مذاکراتی  و  داشته ایم 
شهرسازی و شورای اسلامی شهر انجام 
شده تا ضمن توجه به حق و حقوق مالکان و 
کشاورزان، نظام مندی در آن منطقه حاکم 

شود تا شهر آسیبی نبیند.
شهردار اصفهان با تاکید بر اینکه نباید اجازه 
داد عده ای از افراد سودجو با شایعه سازی 
اراضی  از  این بخش  حق کسانی که در 
شود،  ضایع  دارند،  نفع  استحقاق  ناژوان 
مصوبه  زودی  به  کرد:  امیدواری  اظهار 
شورای عالی شهرسازی ابلاغ و بر اساس 
آن با همکاری مردم، وضعیت فعلی تعیین 

تکلیف شود.
وی با بیان اینکه ناژوان به عنوان ریه تنفسی 
شهر باید حفظ شود، تصریح کرد: امروزه 
شهر اصفهان از آلودگی هوا رنج می برد و 
یکی از راهکارهای کاهش آلودگی ها، توجه 

و حفظ فضای سبز و درختان ناژوان است.

احساس مسئولیت مدیریت شهری برای پاسداری از میراث فرهنگی؛

مرمت حمام شاهزاده ها
شهردار اصفهان: بازسازی و مرمت حمام شاهزاده ها متعلق به دوره صفویه توسط شهرداری انجام شد

citizen

 نوسان:بیست و یکمین برنامه " هر یکشنبه، یک افتتاح" به 
پروژه های عمرانی خدماتی منطقه سه اختصاص داشت. در این 
برنامه که به صورت غیرحضوری برگزار شد، بالغ بر ۲۰۰۰ میلیارد 
اجرایی  عملیات  آغاز  شد.  آغاز  یا  و  برداری  بهره  پروژه،  ریال 
پارکینگ سنبلستان و بهره برداری از پروژه بهسازی و مرمت شده 

اثر تاریخی حمام شاهزاده ها از مهم ترین این پروژه ها بود. 
حسین کارگر، مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان در این برنامه با اشاره 
به اینکه بودجه تصویبی شهرداری منطقه سه در سال جاری 1۹۸ میلیارد 
تومان بود که ۷۹ درصد آن معادل 1۵۵ میلیارد تومان جذب شده است، 
گفت: بودجه عمرانی منطقه در سال جاری 120 میلیارد تومان، بودجه

 جاری ۵0 میلیارد و سهم متمرکز ۳.۵ میلیارد تومان است که با توجه به 
افزایش صدور پروانه ساختمانی نسبت به ۹۸ و ۹۷ افزایش درآمدها نیز قابل 

توجه بود. 
وی ادامه داد: آمار پروانه صادره منطقه سه تا 2۵ آذر سال جاری 2۸1 هزار 
مترمربع در قالب 2۷2 پروانه بود که نسبت به سال گذشته 10 درصد افزایش 
داشتیم. مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان تصریح کرد: امروز بالغ بر دو هزار 
میلیارد ریال بهره برداری از پروژه ها داریم که اقداماتی که در منطقه سه 
انجام می شود نسبت به سایر مناطق متفاوت است چراکه در این منطقه 
بر احیای بافت تاریخی و مرمت اماکن تاریخی در این چند ساله اقدام شده 
است. وی با اشاره به اینکه به منظور سهولت و روان سازی در این قسمت 
شهر، واحدی تحت عنوان بازآفرینی شهرداری در شکل گرفت و درخواست 
سرمایه گذارن در بخش خصوصی برای احیای بافت های تاریخی و خانه های 
قدیمی مورد بررسی قرار گرفت، گفت: در همین زمینه هم امسال همایشی 
تحت عنوان »میراث داران شهر« برگزار کردیم و همکاری ها و درخواست ها 
برای اقدامات مشارکتی مورد بررسی قرار گرفت. کارگر با بیان اینکه قدمت 
حمام شاهزاده ها به دوران صفوی بازمی گردد و این مکان به صورت مخروبه 
درآمده بود، گفت: شهرداری توانست با تملک این مکان و صرف هزینه ۵0 
میلیارد تومانی برای آزادسازی و احیای آن این حمام ۷00 مترمربعی را از 

تخریب نجات دهد. 

حمام خسرو آقا 
مرمت شد

وی ادامه داد: همچنین احداث خیابان حکیم سبب مخروبه شدن حمام 
خسروآقا با قدمت صفوی شده بود که مرمت این حمام نیز در این دوره 
آغاز و انجام شد و در جهت اقدامات فرهنگی در اختیار بخش خصوصی قرار 
می گیرد. مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان افزود: یکی دیگر از پروژه های 
مرمتی منطقه سه، احیای موزه سرای خیار در محور میدان تا میدان شهر 
اصفهان است؛ این اثر هم در زیربنای سه هزار مترمربع تملک و برای مرمت 

و تملک آن 22 میلیارد هزینه شد.  
وی با بیان اینکه اجرای عملیات آسفالت برداری، زیرسازی، سنگ فرش و گچ 
سازی سقف بازارچه آقا در گذر هارونیه از دیگر طرح های مرمتی در منطقه 
سه بود، تصریح کرد: همچنین ساماندهی محور تاریخی دردشت امسال آغاز 
شد و به پایان رسید. مرمت بازار نظامیه با اعتبار یک میلیارد تومان از دیگر 

طرح های میراثی شهرداری در این منطقه بود.  
کارگر مناسب سازی سطح خیابان ها و پیاده روها برای عبور افراد دارای 
بازسازی  و  مرمت  توحیدخانه،  در  بهداشتی  سرویس  احداث  معلولیت، 
سرویس های بهداشتی سطح منطقه و تکمیل تجهیزات میدان امام علی 
)ع( که 1۵ میلیارد هزینه دربرداشت را از دیگر طرح های اجرا شده در سطح 
منطقه عنوان کرد. وی با اشاره به اینکه تاکنون برای اجرای کف فرش، پیاده 
راه وسط و آب نمای وسط محور چهارباغ عباسی تاکنون 1۶ میلیارد تومان 
از طریق منطقه سه هزینه شده است، اظهار کرد: اجرای طرح های مشارکتی 
بخش دیگری از دستاوردهاست که در این زمینه امروز پروژه مشارکتی 

مجتمع تجاری – اداری موقوفه شیخ علیخان بهره برداری می شود. 
مدیر منطقه سه شهرداری اصفهان افزود: سهم شهرداری اصفهان از این 
مجتمع 22 واحد اداری و 2 واحد تجاری است. وی با بیان اینکه پروژه 
پارکینگ طبقاتی سنبلستان نیز امروز به صورت مشارکتی کلنگ زنی می 
شود، گفت: عرصه این پارکینگ دو هزار و ۵00 متر است که زیربنای آن 
به 10 هزار و ۷00 متر با ظرفیت ۳۵0 تا 400 خودرو می رسد و تا 1۸ ماه 

دیگر بهره برداری می شود.  
کارگر افزود: از سوی شهرداری منطقه سه سالانه ۳0 میلیارد تومان هزینه 
رفت و روب و فضای سبز می شود که از پاکبانان و کارگران که طی این یک 
سال در شرایط سخت کرونایی کار را به نحو احسن انجام دادند و توانستند با 
اقدامات خود یک روز تاخیر در کار نداشته باشند، قدردانی می کنم. وی ادامه 
داد: در حوزه فرهنگی منطقه نیز تمام رخدادها به سرانجام رسید و امسال 
طرحی توسط معاونت فرهنگی پیشنهاد شد که اقدامات و رخدادهایی 14 
محله منطقه، به تصویر کشیده شود که در نهایت یکی از محلات به نام »نقش 

جهان« در کتابی با نام »نگین اصفهان« به تصویر کشیده شد. 

تلاش برای قرار گرفتن اصفهان 
در مسیر توسعه   

همچنین علیرضا نصر اصفهانی، رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان با اشاره 
به اینکه مدیریت شهری تلاش شبانه روزی دارد تا ماموریت خود را به پیش 
ببرند و اصفهان مسیر توسعه و پیشرفت را طی کند، گفت: از تلاش های 
شهرداری منطقه سه، پیمانکاران، کارگرانی که در رقم زدن این طرح ها نقش 

داشتند تشکر می کنم.
وی با اشاره به روز پرستار، اظهار کرد: به منظور جبران بخشی از زحمات 
پرستاران و پزشکان و کادر درمان، حدود ۷ هزار تقدیرنامه از سوی مدیریت 
شهری اصفهان برای تیم پزشکی و کادر درمان در شهر اصفهان تهیه شده و 

به زودی توزیع خواهد شد چراکه این اقدام در محور وظایف ماست.

تعامل با میراث داران شهر

شـهردار اصفهـان، با اشـاره بـه اینکه امـروز قطار پـروژه های عمرانـی دون توقف به مسـیر خود 
ادامـه دهـد، اظهار کرد:  یکی از شـعارهای ما پاسـداری از میـراث فرهنگی و تاریخ بشـری در این 
شـهر بـود. تقریبا بخش زیادی از بافت تاریخی شـهر اصفهان در منطقه سـه قـرار دارد، به طوریکـه از ۲۲۰ محله 
در اصفهـان ۱4محله منطقه سـه هرکدام یک گنجینه بشـری اسـت. قدرت اله نـوروزی ادامه داد: اگر شـهرداری 
بـرای مرمـت حمام شـاهزاده ها اقـدام کرد و امروز ایـن اثر تاریخی با هزینـه ای بالغ بر ۵۰ میلیـارد تومان مرمت 

و بازسـازی شـده و آماده بهره برداری اسـت تا دیگر شـاهد ویرانه شـدن این بخش از تاریخ شـهر نباشـیم. 

گزارش
گروه شهری

 نوسان:مدیرعامل سازمان قطار شهری 
اصفهان و حومه گفت: از روز چهارشنبه 2۶ 
آذرماه عملیات بتن ریزی فونداسیون اصلی 
محل استقرار تی. بی. ام جبهه غربی خط 
دو قطار شهری آغاز شده است. محمدرضا 
بنکدار اظهار کرد: ســه هــزار مترمکعب 
بتن ریــزی فونداســیون محل اســتقرار 
دستگاه حفار در جبهه غربی خط دو قطار 
شهری و ایستگاه کهندژ به صورت همزمان 

در حال اجرا است.

وی با بیان اینکه ایستگاه های قطار شهری 
قبل از ورود دســتگاه حفار احداث شده و 
باعث صرفه جویی در هزینه ها می شــود، 
افزود: در مرحله نخست 1۵00 متر مکعب 
بتن ریزی می شود و در مرحله دوم 1۵00 
مترمکعب بتن ریزی می شود که نیمی از 
عملیات بتن ریزی امروز و نیمه پایانی تا 1۵ 

روز آینده انجام خواهد شد.
مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان و 
حومه خاطرنشان کرد: از روز شنبه هفته 

آینده )2۹ آذرماه ۹۹( نصب دستگاه حفار 
در جبهه غربی خط دو قطار شــهری آغاز 
می شود که این عملیات یک ماه زمان نیاز 

خواهد داشت.
وی ادامه داد: از دهه فجر امســال شــاهد 
آغــاز عملیات حفاری جبهــه غربی خط 
دو قطار شهری توســط قرارگاه سازندگی 
خاتم الانبیا به عنوان پیمانکار این سازمان 

خواهیم بود.
بنکدار گفت: دســتگاه تی. بــی. ام تونل 

غربی جبهه شــمالی خط دو قطار شهری 
از ایستگاه عمان سامانی به سمت ایستگاه 
لاله حرکت کرده و تا قبل از پایان سال به 
این ایســتگاه که در مجــاورت پارک لاله 

است خواهد رسید.
وی با اشاره به روند پیشرفت احداث خط 
دو قطار شــهری اصفهان، اظهــار کرد: از 
مجموع 1۶ ایستگاه خط دو قطار شهری، 
طی سال گذشته و سال جاری، ساخت 12 

ایستگاه فعال شده است.

مدیرعامل سازمان قطار شهری اصفهان و حومه خبر داد:

آغاز بتن ریزی فونداسیون اصلی محل استقرار TBM در ایستگاه کهندژ
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اقتصادنامه

 نوســان: محســن جلال پــور در 
یادداشتی نوشت: این روزها با هرکس 
که مواجه می شوم بلافاصله می پرسد 
آینده چــه می شــود؟ به کدام ســو 
می رویم؟ آنها که دســتی در اقتصاد 
دارند، هــر روز در کوچــه و خیابان با 
پرسش های زیادی از این دست مواجه 
می شــوند اما واقعیت این اســت که 
هیچ کس پاسخ این سوال ها را نمی داند 
و در مقطعی قــرار داریــم که فضای 

کشور مملو از عدم قطعیت است.
رییس پیشین اتاق بازرگانی ایران ادامه 
داد: تصویر پیش روی فعال اقتصادی 
و کارآفرین باید روشــن و شفاف باشد 
تا بتواند تصمیــم بگیرد امــا فضای 
کسب وکار کشــور در طول سال های 
گذشته همواره رو به افول رفته است. 
از ناحیه سیاستمدار نه تنها اطمینان 
حداقلی ایجاد نشــده که مشکلات به 
دلیل بزرگ شدن جریان های ذی نفع، 

مضاعف هم شده است.
 وی اضافــه کــرد: همــه اتفاقــات 
دست به دســت هم داده اند تا فعالیت 
ســالم اقتصادی و بلندمــدت تبدیل 
به فعالیت ناســالم و کوتاه مدت شود. 
وقتــی نااطمینانی وجــود دارد هیچ 
فعال اقتصادی قــادر به تصمیم گیری 
بلندمدت نیست. فعال اقتصادی نگاه 
روشــنی به آینده نــدارد و در نتیجه 
نمی تواند سرمایه اش را به کار اندازد و 
به همین دلیل است که سرمایه گذاری 
بخش خصوصی در یک دهه گذشته به 
شدت کاهش یافته است. این فضا برای 
همه بد و نامطلوب نبوده و برخی از این 
وضعیت نهایت بهره را برده اند که البته 
فعالان اقتصادی سالم جزو این دسته 
محسوب نمی شــوند چون عموماً ً در 
سال های گذشته، تصمیمات سیاسی، 
ناخواسته در راســتای تقویت فعالیت 
اقتصادی ناسالم بوده و برآیند فعالیت 
سیاستمدار و سیاســتگذار کمتر در 
خدمت اقتصاد سالم قرارگرفته است. 
در نتیجه بنگاه های رانتی به شــدت 
رشــد کرده انــد و فعــالان اقتصادی 
ناسالم، رشته امور را در دست گرفته اند.

 جلال پور تاکید کــرد: نکته فقط این 
نیست که چند صد یا چند هزار بنگاه 
ناسالم در کشــور داریم که در اقتصاد 
اخلال ایجاد می کنند، مساله این است 
که این بنگاه ها در سیاســتگذاری هم 
نفوذ کرده اند و تصمیم های درست را 
منحرف می کنند. نتیجه اینکه اندک 
راه تنفس بخــش خصوصی ضعیف 
و نحیــف هم در حال بســته شــدن 
اســت. بیشــتر از هر زمانی معتقدم 
ظرفیت های کشــور تحــت کنترل 
گروه های ذی نفع قرار گرفته که حتی 
دیپلماســی و سیاســت داخلی را در 
کنترل خود گرفته انــد. من نمی توانم 
از کنار این مساله به راحتی عبور کنم 
که تاریــخ بدتریــن خرابکاری های 
سیاسی در سال های گذشته با بهترین 
گشایش های دیپلماســی و اقتصادی 

همزمان است.
 وی تصریح کرد: برای همین است که 
معتقدم عدم قطعیت و نااطمینانی ها 
اگرچه برای عموم فعــالان اقتصادی 
ســم اســت اما برای برخی جریان ها 
حکم اکسیژن دارد. انگار حیات برخی 
جریان ها در تمدید و تشــدید و عدم 
قطعیت ها خلاصه می شود. در نتیجه 
به نظرم؛ در حال حاضر اقتصاد گروگان 

سیاست است.

 گزارش     

یارانه معیشتی شامل چه کسانی می شود؟؛ به افراد تحت پوشش نهادهای حمایتی 
هر نفر ماهیانه120هزار تومان پرداخت شود. همچنین به سایر افراد با مشخصات 
زیر نیز ماهیانه 100هزار تومان پرداخت خواهد شد: افرادی که هیچ یک از اعضای 
خانواده آنها حقوق ماهانه دریافت نمی کنند؛ افرادی که هیچ یک از اعضای خانواده 
آنها بیمه پرداز نباشند؛ افرادی که اعضای خانوارشان طبق شاخص های بانکی از 
افرادی که در گروه یارانه معیشت بگیر باشند. درآمدحداقلی برخوردار نباشند؛ 

یارانه معیشتی شامل چه کسانی می شود؟
محمدحسین صابر، رییس سازمان هدفمندسازي یارانه ها گفت: به بیش از ۹۵ درصد 
مردم یارانه 4۵ هزار و ۵00 توماني پرداخت مي شود و در خصوص توزیع عادلانه نیز باید 
توجه داشت که مهم افزایش تولید و کاهش مصرف انرژي است. وي افزود: یارانه فقط 
مبلغي نیست که به مصرف کننده نهایي داده مي شود. هدف اصلي کاهش سطح درآمدي و 
اختلاف سطح درآمدي دهک هاي مختلف است. همچنین به دنبال افزایش کارایي اقتصادي 
جامعه، افزایش تولید، دسترسي عادلانه مردم به تامین اجتماعي و سلامت هستیم.

بیش از 95 درصد مردم یارانه مي گیرند

اقتصاد
 گروگان سیاست

اقتصاد ایران در هفته ای که گذشت؛

 نوسان :کامران ندری، اقتصاددان معتقد است: از نظر علم اقتصاد 
تورم حتی در شرایط تحریمی و جنگی هم قابل کنترل است. به 
اعتقاد این کارشناس مسائل پولی و بانکی، الان کشورهایی در 
بی ثباتی سیاسی  یا  در حالت جنگی  که  ما هستند  همسایگی 
امنیتی به سر می برند و با چنین مساله ای سروکار دارند. مانند 
چون  است  کنترل  قابل  تورم  سوریه.  حتی  افغانستان  و  عراق 
به  تورم  داد:  تاکید  است. وی  داخلی  نتیجه سیاست های  تورم 
بلندپروازی های سیاستمداران برمی گردد که در شرایط تحریمی 
دنبال شکلی از رشد تولید هستند که امکان پذیر نیست. نتیجه 
چنین نگرشی رشد بسیار بالای بخش اسمی اقتصاد است. آنچه 
می خوانید برخی از برجسته ترین نکاتی است که در هفته قبل 

اقتصاد ایران را به خود معطوف کرد؛

اپیزود جدید تجار کارتن خواب
است.  کرده  پیدا  جدیدی  ابعاد  کارتن خواب  صادرکنندگان  ماجرای 
نبود  یا  بر سر وجود  جدال میان سیاست گذار پولی و بخش خصوصی 
این  وجود  بر  مرکزی  بانک  دارد.  ادامه  همچنان  صادرکنندگان  این 
به عنوان  بازرگانی می گوید که چیزی  اتاق  و  تا کید دارد  صادرکنندگان 

صادرکنندگان کارتن خواب وجود خارجی ندارد. 
داستان از جایی شروع شد که مدتی پیش رئیس کل بانک مرکزی در 
جمع بخش خصوصی اعلام کرد که 2۵0 صادرکننده حتی یک دلار هم 
به چرخه اقتصادی بازنگرداندند که از بین آنها ۷0 نفرشان کارتن خواب 
بوده اند. پس از این اظهارات بخش خصوصی و فعالان اقتصادی در اتاق 

بازرگانی نسبت به این اظهارات واکنش نشان دادند. 
و بخش  اکنون در حاشیه جدیدترین جلسه شورای گفت و گوی دولت 
خصوصی غلامحسین شافعی،  رئیس اتاق ایران گفته است که بانک مرکزی 
با وجود گذشت دو ماه از تقاضای رسمی اتاق حتی یک تا جر کارتن خواب 

را هم معرفی نکرده است. 
متولی اتاق بازرگانی بر این باور است که صادرکنندگان کارتن خواب وجود 
خارجی ندارند. به گفته او این سیاست گذاری ها است که زمینه را برای 
تخلفات و کج کارکردی ها فراهم می کند. ضمن آنکه نباید استثنائات را بر 

قاعده تعمیم داد. 
اگر افراد معدودی تخلف می کنند برخی این را به کل فعالان اقتصادی 
تسری می دهند. اما این اظهارات از طرف بانک مرکزی بی پاسخ نمانده 
به  پاسخ  در  توییتری  پیام  یک  در  مرکزی  بانک  عمومی  روابط  است، 
صحبت های شافعی و درخواست معرفی صادرکنندگان متخلف گفته است 
که طبق اطلاع دادگاه 1۹ نفری که از کارت ۷0 فرد کم بضاعت برای 4/ 1 

میلیارد یورو صادرات استفاده کرده اند،  به زودی برگزار می شود.  
افرادی که دارای یک میلیارد و 400 میلیون یورو تعهد ارزی هستند که 
هیچ ارزی را به کشور بازنگرداندند. البته بانک مرکزی اعلام نکرده است که 
اسامی این صادرکنندگان را به اتاق بازرگانی معرفی خواهد کرد، بلکه خبر 

از دادگاهی شدن این گروه از صادرکنندگان شده است.

پاشنه آشیل بودجه ۱4۰۰ 
اقتصاددان و عضو هیات علمی دانشگاه شیراز گفت: لایحه بودجه 1400 را 
می توان لایحه ای بسیار خوشبینانه و مبتنی بر درآمدهای ناپایدار دانست.

دکتر خسرو پیرایی، اضافه کرد: پیش بینی فروش 2.۳ میلیون بشکه ای 
نفت در سال 1400 از این حیث عجیب است که فروش این مقدار نفت 
نشود.  محقق  است  ممکن  نیز  معقول  و  تحریمی  غیر  حالت  در  حتی 
ناپایداری درآمدهای پیش بینی نشده در بودجه به گونه ای است که حتی 
ممکن است درآمدهای مالیاتی که به ظاهر نیز پایدارند، ناپایدار شوند. از 
طرفی عمده درآمدهای مالیاتی پیش بینی شده در بودجه مربوط به مالیات 
بر مصرف و مالیات دریافتی از حقوق کارکنان است که نمی توان آنها را به 

معنای واقعی مالیات دانست.
وی افزود: آنچه تحت عنوان مالیات از حقوق افراد کسر می شود از آنجا که 
قبل از این که به دست فرد برسد از آن کسر می شود، نمی توان نام مالیات را 
بر آن گذاشت. باید به سمتی برویم که درآمد اصلی کشور و دولت، مالیات 
و نه درآمدهای ناپایدار و گاهی بادآورده مانند صادرات نفت خام باشد که 

دولت حتی در تعیین میزان قیمت و صادرات آن نیز نقشی ندارد. 
متأسفانه آنچه باعنوان مالیات بر ارزش افزوده در کشور ما اجرا می شود،گرچه 
در ظاهر نام مالیات را دارد اما متأسفانه  مالیات بر ارزش افزوده نیست، بلکه 

مالیات بر فروش جانشین مالیات بر ارزش افزوده شده است.

هنوز هم سر حرفم هستم
در جایی عنوان کرده که حرف  سعید لیلاز می گوید: بزرگواری اخیراً 
»لیلاز« مبنی بر مقایسه عملکرد دولت روحانی با مصدق جنایت در حق 
مصدق است! هنوز هم سر حرفم هستم که رکورد آقای مصدق را در دولت 

آقای روحانی شکستیم.
این تحلیگر اقتصادی اضافه کرد: صادرات غیرنفتی در دولت مرحوم مصدق 
افزایش شدیدی پیدا کرد ولی صادرات ما در اسفند، فروردین، اردیبهشت 
و خرداد تقریباً به صفر گرایش پیدا کرد. این فشار عجیب و بی سابقه در 
تاریخ ایران موجب افزایش ۳ برابری نرخ دلار شد. نمی توانیم به نفت تکیه 
کنیم چون اگر تحریم ها برداشته شود با سقوط قیمت جهانی نفت مواجه 
هستیم. لیلاز تاکید کرد: چه کسی گفته نرخ واقعی دلار ۳2 هزار تومان 
است؟ البته محاسبه قیمت واقعی دلار بسیار مشکل است ولی به اعتقاد 
من در شرایط فعلی نرخ دلار حدود 1۸ تا 22 هزار تومان است که البته به 

رشد نقدینگی هم بستگی دارد. 
با افتخار بیان می کنم که نفت دیگر قادر به متلاطم کردن اقتصاد و ساختار 

سیاسی، اجتماعی و فرهنگی ایران نخواهد بود.

شاهراه تورم

این کارشناس بازار سرمایه ادامه داد: در 
بورس های دیگر کشورها، صف خرید و 
صف فروش نداریم فقط در بازار سرمایه 
دامنه  وجود  دلیل  به  که  است  ایران 
نوسان، برای خرید یا فروش سهام یک 
نماد، صف خرید در مثبت ۵ درصد یا 
فروش در منفی ۵ درصد ایجاد می شود 
با وجود دامنه نوسان و حجم  بنابراین 
مبنا، امکان دستکاری را فراهم می کنیم؛ 
چه حقوقی ها باشند و چه حقیقی ها؛ اما 
حقوقی ها ابزارها و نفوذ بسیار بیشتری 
اختیار  برای دستکاری در قیمت ها در 
دارند. صمدی در پاسخ به این پرسش 
که چرا سازمان بورس حجم مبنا و دامنه 
که  خاطر  این  به  گفت:  برنمی دارد،  را 
بازارگردان قوی برای شرکت های بورسی 
اجتماعی  تامین  سازمان  مثلا  نداریم؛ 
هفت تا هشت هزار میلیارد تومان از نماد 
شستا را در بازار فروخته است؛ اما حتی 
حاضر نیست نماد خودش را بازارگردانی 
کند؛ شستا در زمان عرضه اولیه، ۸00 
تا  آن  ارزش  اما  شد  نرخ گذاری  تومان 
شش هزار تومان به ازای هر سهم هم 
از  اجتماعی  تامین  چرا  یافت؛  افزایش 
ابتدا بازارگردانی نکرد تا این سهم، حبابی 
نشود؟ اگر سهام ارزنده ای بود، چرا الان 
تومان مشتری  و ۶00  نرخ 2 هزار  در 

ندارد؟

بازارگردان های
 ذی نفع!

اینکه  بیان  با  سرمایه  بازار  فعال  این 
مشهود  بازار  در  حقوقی ها  دستکاری 
فرآیند  شرکت هایی  شد:  یادآور  است، 
که  گرفته اند  عهده  بر  را  بازارگردانی 
خودشان هم ذی نفع هستند و اقدام به 
انتقاد از  با  نوسان گیری می کنند. وی 
سازمان بورس گفت: اینکه چرا سازمان 
حقوقی ها  با  بهادار،  اوراق  و  بورس 
جدی  انتقاد  جای  می کند،  مماشات 
حقوقی ها  سوی  از  تخلفی  اگر  دارد. 
صورت گرفته، چرا برخوردی نمی شود؟ 
اعلام  متخلف  حقوقی های  اسامی  چرا 
که  شرایطی  در  هم  آن  نمی شود؟ 
می دانیم این حقوقی ها در بازار دستکاری 
اظهار  به  پاسخ  در  صمدی  اند.  کرده 
بورس  سازمان  مسوولان  برخی  نظر 
که می گویند، اگر دستگاه قضایی وارد 
می کند،  فرار  سرمایه  شود،  سهام  بازار 
ورود  با  می گویند  اینکه  کرد:  تاکید 

سرمایه  سهام،  بازار  به  قضایی  دستگاه 
درست  عنوان  هیچ  به  می کند،  فرار 
سرمایه گذاران  از  بسیاری  اتفاقاً  نیست 
از برخورد با تخلفات حقوقی ها استقبال 
هم می کنند؛ در هیچ کجای دنیا با ورود 
فراری  سرمایه گذار  نظارتی،  نهادهای 
نمی شود؛ در بورس آمریکا، کمیسیون 
اوراق بهادار وجود دارد که برای رسیدگی 
به تخلفات تاسیس شده است؛ در اواخر 
بورس  در  ریزش هایی  نوزدهم،  قرن 
آمریکا رخ داد و اعتماد از بین رفت که 
این کمیسیون برای رسیدگی به تخلفات 
راه اندازی  کشور  این  سرمایه  بازار  در 
شد؛ ضمن اینکه دامنه نوسان در بورس 
کارشناس  این  است.  نامحدود  آمریکا، 
بازار سرمایه با تاکید بر اینکه باید دامنه 
نوسان و حجم مبنا در بازار سرمایه ایران 
حذف شود، به مهر گفت: باید بازارگردانی 
به دقت انجام شود؛ حذف تدریجی دامنه 
نوسان همراه با بازارگردانی، بهترین راه 
در  حقوقی ها  دستکاری  کاهش  برای 
بازار سرمایه است؛ چرا که امکان حذف 
یک باره دامنه نوسان وجود ندارد؛ مثلا 
اگر دامنه نوسان به یک باره حذف شود، 
تا منفی ۵0  مانند شستا  نمادی  شاید 
درصد هم افت قیمت داشته باشد. اما باید 

بازارگردان داشته باشند.

دستگاه قضایی
 ورود کند

دستورالعمل  اینکه  بیان  با  صمدی 
بازارگردانی نیز باید بازبینی شود، افزود: 
خودِ  مشکل،  الگوریتم ها،  موضوع  در 
الگوریتم ها نیستند؛ بلکه نحوه استفاده 
از آنهاست؛ طراحی معاملات الگوریتمی 
معادلات  چون  اما  هست؛  هم  دنیا  در 
الگوریتمی در بورس های خارجی بسیار 
را خنثی می کنند  است، همدیگر  زیاد 
تا به دستکاری در معاملات و قیمت ها 
نیز  ایران  بازار سرمایه  منجر نشود؛ در 
الگوریتمی  معاملات  بورس  سازمان 
ولی  کرد  ممنوع  دستورالعملی  طی  را 
این معاملات با وجود ممنوعیت، انجام 
اختیار  در  صرفاً  الگوریتم ها  و  شده 
بازارگردان هاست که به وضوح در حال 

کنترل بازار هستند.

نحوه ایجاد صفوف 
خرید و فروش کاذب

را  حقوقی ها  تخلفات  دیگر  از  صمدی 

فروش های  و  معاملات هماهنگ  انجام 
سنگین آنها برای یک نماد خاص در هر 
روز معرفی کرد و گفت: مثلًا در هفته 
خرید  صف  فولاد  نماد  برای  جاری 
سهمی  میلیون   ۳00 از  بیش  سنگین 
ایجاد کردند و تا جایی که توانستند، سهام 
در اختیار خود از نماد فولاد را به فروش 
رساندند؛ در حالی که قیمت محصولات 
جهانی فولاد به دلیل تقاضای بالای چین، 
بازار  اما  است  داشته  سنگینی  جهش 
داخلی ما هیچ واکنشی نداشت هر چند 
که در معاملات یکشنبه بورس کالا، تا 
۳۳ درصد در خرید محصولات فولادی، 
رقابت ایجاد شد اما واکنش بازار سهام، 
به عکس این رشد در فروش بود؛ حتی 
صف فروش هم در معاملات دوشنبه برای 
فولاد ایجاد کردند؛ دلیل آن هم واضح 
است؛ برخی حقوقی ها در حال دستکاری 

آن هستند.
یکشنبه  معاملات  در  داد:  ادامه  وی 
را  بازار  معاملات  که  حقوقی هایی  هم 
پالایشی ها  برای  می کنند،  دستکاری 
ایجاد  بالا  قیمت  با  کاذب  خرید  صف 
کردند و در معاملات سه شنبه تا توانستند 
ایجاد  پتروشیمی ها  برای  فروش  صف 
کرده و آن را با قیمت پایین عرضه کردند؛ 
در معاملات دو شنبه هم برای بانکی ها 
صمدی  کردند.  ایجاد  وضعیتی  چنین 
تاکید کرد: تا بازار می خواهد رشد کند 
برخی حقوقی ها به یک ساعت نمی کشد 
که صف خرید با احجام بالا ایجاد کرده 
و سهم های در اختیار خود را به صورت 
گسترده ای به فروش می رسانند به حدی 

که خریدار حقیقی عقب می نشیند. 
کرد:  تصریح  سهام  بازار  فعال  این 
خارج  خود  روند  از  را  بازار  حقوقی ها 
اساس  بر  دنیا  در  سهام  بازار  کرده اند 
شرکت  یک  بودن  زیان ده  یا  سودده 
تولیدی واکنش نشان داده و درنتیجه 
خرید  تقاضای  آن شرکت،  سهام  برای 
شرکت  مثلًا  می شود؛  ایجاد  فروش  یا 
واکسن  می کند  اعلام  که  داروسازی 
کرونا را کشف کرده، قیمت سهام شرکت 
رشد ناگهانی می کند؛ اما در ایران، فولاد 
مبارکه همزمان در بورس کالا با تقاضای 
روبه رو  خود  محصولات  خرید  شدید 
می شود، اما در بازار سهام، برای فروش 
تشکیل  صف  شرکت،  این  سهم های 

می شود. 
ادامه داد: بنابراین برخی حقوقی ها، سهام 

یک شرکت را در کف قیمت خریداری 
کرده و سپس با دستکاری در معاملات، 
برای آن صف خرید در قیمت های بالا 
حال  در  حقوقی ها  می کنند؛  ایجاد 
با  حقوقی ها  هستند.  بازار  سرکوب 
دستکاری معاملات و نوسانگیری، توان 

خرید را از حقیقی ها می گیرند.

پیشنهاداتی برای
 خروج بازار از نابسامانی

پویا،  سرمایه   بازار  کرد:  تاکید  صمدی 
بازاری است که اول، تغییر مکرر قوانین 
از  هم  دولت  دوم،  نباشیم؛  شاهد  را 
پتروشیمی  فولاد،  قیمت گذاری های 
اقتصاد  بنشیند؛  عقب  باید  خودرو  و 
دستوری هیچ گاه جواب نمی دهد. سوم، 
سازمان بورس، برخورد با متخلفان را با 

قاطعیت در دستور کار قرار دهد. 
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنشان 
دو سال  یکی  بازار سرمایه ظرف  کرد: 
فعالان  و  داشته  بی نظیری  رشد  اخیر 
آن از یکی دو میلیون نفر به بیش از 22 
سهامداران  احتساب  با  و  نفر  میلیون 
عدالت، تا ۵0 میلیون نفر افزایش یافته 
است. اما سازمان بورس در حد و اندازه 
این بازار رشد نکرده است؛ شاید در حال 
حاضر بازار سرمایه ما در حد بازار پولی 
سازمان  ساختار  اما  باشد  شده  بزرگ 
نیست  مرکزی  بانک  همتراز  بورس، 
جایگاه سازمان بورس خیلی پایین تر از 
جایگاه رییس بانک مرکزی است؛ نتیجه 
این شده که مثلا رییس سازمان بورس 
اما  کند  برخورد  متخلفان  با  نمی تواند 
رییس بانک مرکزی با هر بانک یا موسسه 
می تواند  بخواهد،  که  متخلف  پولی 

برخورد کند.

عدم برخورد با 
حقوقی های پدرخوانده

صمدی با تاکید بر لزوم تقویت جایگاه 
خواستار  بورس،  سازمان  حکمرانی 
اصلاح قانون مربوطه شده و تاکید کرد: 
باید این سازمان از ذیل وزارت اقتصاد 
در  نهادهای حاضر  از  یکی  به  و  خارج 
دولت تبدیل شود؛ رییس این سازمان را 
هم رییس جمهور یا هیات دولت انتخاب 
کنند؛ اگر قرار است تامین مالی اقتصاد 
کشور تا ۵0 درصد در اختیار بازار سرمایه 

باشد، باید نهاد ناظر را تقویت کنیم.
هر چند که در حال حاضر هم سازمان 
بورس با ساختار موجود، امکان برخورد 
از  سازمان  این  اما  دارد  را  متخلفان  با 
ابزارهای در اختیار خود استفاده نکرد. 
نتیجه این شد که پدرخوانده های بازار 
در  و  شدند  پولدارتر  و  بزرگ تر  سهام، 

سازمان بورس، اعمال نفوذ می کنند.

در گفت وگو با یک کارشناس بورس بررسی شد:

دستکاری در بازار
در بورس های دیگر کشورها صف خرید و صف فروش نداریم

یک فعال بازار سرمایه از دستکاری قیمت سهام برخی نمادها در بازار و سوءاستفاده حقوقی های 
درباره  صمدی  بهنام  کرد.  انتقاد  است،  شده  همراه  بورس  سازمان  سکوت  با  که  پدرخوانده 
نوسان گیری و رِنج منفی کشی توسط برخی حقوقی ها با انجام معاملات الگوریتمی که منجر به افت شاخص 
بورس طی روزهای گذشته شده، گفت: در هیچ کجای دنیا چیزی به اسم دامنه نوسان و حجم مبنا وجود ندارد 
و ما نمی توانیم در بازارهای مالی دیگر کشورها، دامنه مثبت یا منفی ۵ درصد را ببینیم. اما سازمان بورس در 
ایران چیزی به اسم دامنه نوسان تعریف کرده که این موضوع، خودش یکی از عوامل دستکاری در بازار است.

گزارش
گروه  بازارها
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همکاری های  سازمان  مجموعه کشورهای عضو  و  ایران  تجارت خارجی  میزان 
اقتصادی اکو طی ۸ ماه سال ۹۹ به بیش از ۵ میلیارد و ۷۶2 میلیون و ۹۳۵ هزار دلار 
رسیده است. سهم صادرات کشورمان به کشورهای عضو اکو بالغ بر 2 میلیارد و ۹4۵ 
میلیون و ۶2۳ هزار و 4۹ دلار است. گاز مایع، مشتقات نفتی، ماهی، میگو، رب گوجه 
فرنگی، انواع سبزیجات، میوه تازه و خشک، انواع گل و گیاه، زعفران، خشکبار و... 

محصولات صادراتی به کشورهای عضو این اتحادیه بوده است.

مدیرعامل اتحادیه سراسري ماهیان سردابي از کاهش تولید ماهیان سردابي با تعطیلي 
10 درصد از استخرهاي پرورش خبر داد و گفت: به دلیل شرایط نامساعد اقتصادي همراه 
با کاهش تولید ماهي تقاضاي مصرف نیز کاهش یافته است. آرش نبي زاده، افزود: در حال 
حاضر پرورش دهندگان ماهي ۸۵ درصد از نهاده هاي تولید را با نرخ ارز آزاد یا ارز نیمایي 
تامین مي کنند. وی تاکید کرد: فاصله قیمت هر کیلوگرم ماهي قزل آلا از مراکز تولید تا بازار 

مصرف به طور متوسط ۸ تا 10 هزار تومان است.

 نوســان: دبیر ســتاد تنظیم 
بازار درباره رونــد خروج کالا 
از بنادر کشــور اظهار کرد: از 
۱۱ آبان که حــدود 4 میلیون 
تن کالا در بنادر کشور موجود 
بود در صورتی که ورودی کالا 
به بنادر کشــور را ثابت فرض 
کنیم مشاهده می شود که روند 
خروج کالا از بنادر نســبت به 
ورود سرعت داشته به طوری که 
الان موجودی کالا در بنادر به ۳ 
میلیون و ۷۰۰ هزار تن رسیده 

است. 
عــلاوه بــر ۳ میلیــون و ۷00 هزار 
تــن کالا در بنادر کشــور حدود 2 
میلیون و ۳00 هزار تن کالا نیز روی 
عرشه های کشتی هایی که در بنادر 
پهلو گرفته اند کالا موجود اســت و 
بر این اســاس حدود ۷ میلیون تن 
کالای اساســی و ضروری در بنادر و 

در کشتی ها کالا موجود است. 
وی درباره رونــد تامین ارز موردنیاز 
واردات نیز گفت: تا  امروز حدود 20 
میلیارد دلار تامین ارز از سوی بانک 
مرکزی برای واردات کالا انجام شده 
که رقــم تخصیص ارز بیــش از ۳0 

میلیارد دلار است.  
به گفته وی تا کنون 20 میلیارد دلار 
به حساب فروشــندگان وارد شده و 
از این رقم حــدود 4/2 میلیارد دلار 
هم به کالاهای اساســی تخصیص 
داده شــده و در حال حاضر مطابق 
برنامه بحث تامیــن و تخصیص ارز 
فروشــندگان خارجی انجام شــده 

است.
قبــادی در ادامــه با بیــان اینکه از 
ابتدای امســال تا کنــون نزدیک به 
14 میلیون تن کالای اساسی یعنی 
2۵ قلــم کالای اساســی و ضروری 
به کشــور وارد شــده که ۷ میلیون 
تن از این ترخیص هــا از گمرک در 
ســه ماهه اخیر اتفاق افتاده، گفت: 
این موضوع نتیجه ســفر معاون اول 
رئیس جمهــوری و همچنیــن وزیر 
صمت و همــکاری بانــک مرکزی 
برای ترخیص کالا از گمرکات کشور 

است. 
همچنیــن در مهر و آبــان و آذر به 
ترتیــب 2/2، 2/4 و۳/2 میلیون تن 
کالا از گمرکات کشور ترخیص شده 
است و بر این اســاس روند خروجی 
کالا از بنادر کشور رشد قابل توجهی 
داشــته و امیدواریم با ایــن روند در 
روزهای آتی روزهای خوبی در بازار 

مشاهده شود.

جو گبیا، برایان چسکی و ناتان بلچارسکی 
و  سال های 200۷  در  که  بودند  کسانی 
200۸ از تمام این منابع غیرپولی خود برای 
راه اندازی نخستین بستر آنلاین مهمانداری 
بی واسطه استفاده کردند؛ بستری که اکنون با 
نام ایربی اندبی )Airbnb( شناخته می شود 
و صنعت هتلداری کل جهان را متحول کرده 

است.
ابتدا  که  است  وب سایت  یک  ایربی اندبی 
 Airbedandbreakfast.com
مکان  پیشنهاد  برای  و  می شد  خوانده 
اقامت به شرکت کنندگان در کنفرانس ها 
طراحی شد. هدف آن بود که با فروش رفتن 
تمام اتاق های هتل در شهر برگزاری هر 
کنفرانس، باز هم بتوان از مشتاقان شرکت 
در آن کنفرانس پذیرایی کرد. این ایده یک 
روز در سپتامبر 200۷ به ذهن جو رسید. او 
در خانه نشسته بود و با چرخیدن در اینترنت 
به این فکر می کرد که چگونه بدون قرض 
گرفتن از دوستانش می تواند اجاره خانه اش 
را جور کند. صاحب خانه جو به تازگی مبلغ 
اجاره خانه را 2۵ درصد افزایش داده بود؛ آن 
هم زمانی که جو، هم خانه ای خود برایان 
چسکی را متقاعد کرده بود که با استعفا از 
شغل خود در لس آنجلس به سان فرانسیسکو 
بیاید و با هم یک شرکت راه اندازی کنند. چه 

شرکتی؟ خب،  در آن زمان هنوز نمی دانستند. 
تنها چیزی که در آن زمان می دانستند، 

کمبود پول برای پرداخت اجاره پیش رو بود.

هیچ هتلی موجود نیست
بر حسب اتفاق، قرار بود چند هفته بعد یک 
کنفرانس طراحی صنعتی در سان فرانسیسکو 
برگزار شود. جو و برایان هم که فارغ التحصیل 
این رشته بودند، قصد شرکت در کنفرانس را 
داشتند و برای ثبت نام به وب سایت رسمی آن 
مراجعه کردند. با این حال، چند کلمه با فونت 
درشت و قرمزرنگ نظر آنها را جلب کرد: هیچ 

هتلی موجود نیست.
جو در خاطره اش از رزرو شدن تمام اتاق های 
فکر  خودم  »با  می گوید:  شهر  هتل های 
می کردم چه ضدحالی. طراحانی که اکنون 
بخواهند برای ورود به کنفرانس ثبت نام کنند، 
جایی برای ماندن ندارند. در آن لحظه، نگاهی 
به اطراف اتاق نشیمن خود کردم و دیدم به 
راحتی می توان با چند تشک بادی از چند نفر 

پذیرایی کرد.«
هم خانه ای  برایان،  با  را  ایده  این  جو 
جدیدش مطرح کرد. برایان ماه قبل که به 
سان فرانسیسکو نقل مکان کرده بود، هزار 
دلار داشت اما سهم اجاره اش 10۵0 دلار 
بود. لازم نبود نابغه ریاضی باشید که فرصت 

مشاهده  را  بی پول  فرد  دو  برای  موجود 
کنید. جو در آن زمان فکر کرد: »می توان 
فراتر از جای خواب رفت. می توانیم پس از 
بیدار شدن، برایشان صبحانه آماده کنیم، 
در فرودگاه دنبالشان برویم، نقشه شهر را 
راهنمای  و خودمان  کنیم  تهیه  برایشان 

گشت وگذارشان باشیم.« برایان موافق بود.
آنها مهارت هایشان را روی هم گذاشتند تا 
به سرعت یک وب سایت ساده بسازند. این 
وب سایت، آنها را معرفی می کرد، ایده شان 
را به مخاطب می گفت )با ۸0 دلار در هر 
شب، روی یک تشک بادی در اتاق نشیمن 
ما بخوابید( و البته سایر خدمات اضافی آنها 
به میهمانانشان را می شمرد )صبحانه، تور 

رایگان، اینترنت و یک میز کار کوچک(.
»آنها« فقط دو نفر بودند: جو و برایان. هر 
کاری که میهمانان آنها خارج از کنفرانس 
می کردند، توسط جو و برایان فراهم دیده 
می شد. اگر خدمت آنها مثل یک کشتی 
تفریحی بود، خودشان سازنده کشتی، ناخدا، 
مهندس، مهماندار، ناوبر، آشپز و حتی خدمه 

بودند. همه کارها توسط دو نفر انجام می شد.
این دو، سه نفر از شرکت کنندگان در آن 
کنفرانس چهار روزه را اسکان دادند )البته 
تجربه  کیفیت  بر  که  خدماتی  اضافه  به 
لحظه  از  جو  می افزود(.  میهمانانشان 

خداحافظی با میهمانانشان می گوید: »پس 
از آنکه درب پشت سرشان بسته شد، با 
خودم فکر کردم چرا امکان همین کار را برای 
دیگران فراهم نکنیم؟ دیگران هم به سادگی 
می توانند از چند مسافر پذیرایی کرده و شهر 

را نشانشان دهند.«

تولد 
یک استارتآپ

برای انجام چنین کاری، نیاز به وب سایتی 
بسیار حرفه ای تر بود که نه جو و نه برایان 
تخصص ساختش را نداشتند. از آنجا که 
پولی برای استخدام یک طراح و برنامه نویس 
کمک  خود  ارتباطات  از  باید  نداشتند، 
می خواستند. خوشبختانه، جو یک نفر را 
می شناخت: یک مهندس با مدرک علوم 
نیت  نام  با  هاروارد  دانشگاه  کامپیوتری 
بلچارسکی؛ فردی که بر حسب اتفاق، پیش 

از برایان هم خانه ای جو بود.
جو پس از تعطیلات سال 200۸، با نیت 
تماس گرفت و او را دعوت کرد. جو می گوید: 
»ژانویه 200۸ دور هم جمع شدیم و برایش 
توضیح دادم که ما یک ایده داریم و نیازمند 
یک مهندس هم هستیم. همچنین برایش 
از تجربه مان در پذیرایی از سه میهمان خود 

گفتم و او از این ایده خوشش آمد.«
در نهایت، هر سه نفر مشغول کار شدند و 
با عبور از موانعی که در شماره های آینده 
برایتان خواهیم گفت، ایر بی اند بی را به جایگاه 
کنونی اش رساندند. آنها بدون سرمایه گذار 
کسب وکار خود را شروع کرده و »کنترل« 
آن را هم حفظ کردند. اما در کنار آن، مزیتی 
ناملموس و ارزشمند برای میهمانانشان به 
ارمغان آوردند: گشت وگذار در شهر با یک فرد 
بومی که باعث می شد احساس غریبه بودن به 

آنها دست ندهد.

کارآفرینی بدون جذب سرمایه

تعطیلی 10 درصد از استخرهای پرورش ماهیرشد تجارت 8 ماهه ایران و اکو 
 فروشندگی

راهی که استارتآپ ایربی اندبی)Airbnb(  طی کرد؛ گزارش

روند تجارت
به روایت آمار

فرض کنید پشــت خانه خود یک حیات خلوت داریــد که از آن 
استفاده نمی کنید؛ حالا همسایه شما قصد کرده به دلیل اینکه شما 
از این حیات خلوت اســتفاده نمی کنید، وارد آن شود و از آن بهره 
ببرد. این در حالی است که آن حیات خلوت جزو ملک شماست. به 
گزارش نوسان و به نقل از اکسپورتنا، حضور ترکیه در آذربایجان هم 
همین حس و حال را برای ایران به همــراه دارد. ترکیه با هیاهو به پا 
کردن و آراز آراز گفتن ایران را درگیر احساسات کرده است در حالی 
که به راحتی وارد حیات خلوت بازارهای همسایه ایران شده و این به 
لحاظ اقتصادی برای فعالان اقتصادی ایران آزار دهنده است؛ چراکه 
ترک ها از لحاظ ساختار کارآفرینی و ساز و کار فعالیت های اقتصادی 

از ما منسجم تر هستند. 
شاید اینجا سوال پیش بیاید که چرا می گوییم این کشــورها حیات خلوت ایران 
هســتند؛ زیرا همواره گفته ایم نفوذ بازار ایران 400 میلیون نفری است و همیشه 

کشورهای همسایه برای یکدیگر بازارهای بهتری از لحاظ اقتصادی هستند.
نباید فراموش کنیم که اگرچه حضــور ترکیه در منطقه قفقاز جنوبی و جمهوری 
آذربایجان از بعد از استقلال در ابتدای دهه ۹0 از ایران خیلی پر رنگ تر بوده اما اکنون 

ترک ها در این حوزه مستقر شده اند؛ به قدری که ارتش ترکیه در باکو رژه می رود.
کمی برگردیم به عقب، ترک ها در زمان امپراتوری عثمانی هیچگاه نتوانستند وارد 
ارمنستان شرقی و قفقاز شوند، چراکه همیشه ارتش تزار )امپراتوری روسیه( آنها را تا 
خاک خودشان عقب رانده بود؛ به این معنی که در هفت قرن گذشته هرگز ترک ها در 
این منطقه حضور نداشتند. نباید فراموش کنیم که کشورها یک مرزبندی سیاسی 
دارند که میزان خاک آن کشــور را مشــخص می کند و یک حوزه نفوذ فرهنگی؛ 
در این راســتا آذربایجان، ترکمنستان، تاجیکستان، افغانســتان، بین النحرین
 بلوچستان و … حوزه نفوذ فرهنگی ایران اســت و نباید به سادگی اجازه از دست 

رفتن آنها را بدهیم.
اکنون ترکیه به وضوح در حال ورود به مناطق فرهنگی ایران است و حضور آن در 
آذربایجان با دو پرچم بر این موضوع صحه می گذارد و این به معنی حضور در بازارهای 
منطقه حوزه نفوذ ایران است. راحت تر بگویم صادرات کالا از ازمیر به نخجوان مانند 
ورود کالا از اراک به تهران است، پس اولین بازار ایران به راحتی به ترکیه واگذار شده 
است. سوال اینجاست، با وجود اینکه همواره گفتیم حوزه نفوذ بازارهای ایران بازاری 

400 میلیونی نفری است، آیا قصد داریم به راحتی بازارهای خود را واگذار کنیم؟
کمی وســیع تر ببینیم، زمانی که مرزهای ترکیه به پایان می رســد، ارمنســتان 
آغاز می شــود و یک فاصله کوچک با نخجوان دارد و ســپس قره باغ، دریای خزر، 
ترکمنستان، قزاقستان و در نهایت چین؛ در صورتی که ترکیه بتواند نخجوان را به 
آذربایجان متصل کند، گویی خود را به ســرزمین های ترک زبانی که از خزر عبور 
می کنند و دست اخر به سرزمین های چین رسیده است. این همانجایی است که ما 

اسمش را بازارهای ایران می گذاریم.
یادآوری کنم که چندی پیش یونان و فرانسه شکایتی برای تحریم ترکیه به اتحادیه 
اروپا بردند؛ اما اتحادیه اروپا با وجود نفوذ بالای فرانســه در آن زیر بار تحریم ترکیه 
نرفت که این یک پیام روشن اســت و آن اینکه ترکیه اقتصاد بزرگی است که قابل 
حذف از همکاری های اروپا نیست؛ چراکه در این مدت اروپا در ترکیه سرمایه گذاری 

کرده و ترکیه نیز در کشورهای حوزه بالکان حضور پررنگ اقتصادی دارد.
لازم به ذکر اســت، ارتباط ترکیه با جهان آزاد، ارتباطی توسعه یافته تر از ما است و 
حجم صادراتش با ایران یکی نیست؛ همچنین عضو اتحادیه ناتو است و اکنون پشت 
مرزهای شمالی ایران نشسته و می تواند به راحتی ما را از دستاوردهای اقتصادی آن 
محروم کند.ایران و ترکیه مانند باجناق هایی می مانند که 2۵0 سال است به نتیجه 
رسیده اند، نباید با هم درگیر شوند. از این رو ایران باید از مسئله ایجاد شده یعنی 
درگیری ترکیه و ارمنستان استفاده کند. آب این دو کشور هیچگاه در یک جوی 
نمی رود و اسرائیل هم وصله ای ناجور در منطقه است، پس دعوای ترک و ارمنی به 
نتیجه نمی رسد.در این راستا، ایران باید در این شکاف بایستد و ارمنستان را کریدور 
خود برای اتصال به اوراسیا کند. درســت است که ظرفیت اقتصادی ارمنستان با 
آذربایجان یکی نبوده و کوچک تر اســت؛ اما ایران می تواند با طرحی نو برای ورود 
به اوراسیا از همکاری با ارمنستان بهره ببرد؛ چراکه رقابت ارامنه و ترک ها یک رقابت 
ابدمدت خواهد بود. در واقع بهره برداری از ارمنستان برای نفوذ در بازار اوراسیا دقیقا 
همان کاری اســت که ترکیه می خواهند با ایران بکنند، پس ایران باید با تقویت 

حضور در ارمنستان پلی برای حضور در اوراسیا ایجاد کند.
شکی نیست که در رابطه با حضور ایران در اوراسیا روس ها نیز حاضر هستند به ما 
امتیاز بیشتری بدهد. از این رو، طرحی نو برای ورود به اوراسیا از طریق ارمنستان
 می تواند ماه عســل ما برای شروع اقتصادی جدید باشــد تا چرخ اقتصاد کشور 
به چرخــش بیفتد.دولت مــردان ایران نبایــد درگیــر آراز آراز هــا و واژه های 
خروجی ذهن یک نفر شــوند و فرصت ها را از دست بدهند. درست اندیشیدن در 

شرایط سخت یک هنر است.

حضور ترکیه 
در حوزه نفوذ بازارهای ایران

 نوســان: مرکز پژوهش هاي مجلس شــوراي 
اســلامي اعلام کــرد: طبــق گــزارش نهادهاي 
بین المللي، برآورد مي شــود پس از تجربه دو سال 
رشد اقتصادي منفي، رشد اقتصادي در سال ۹۹ از 
دامنه منفي خارج شود. بر اساس آخرین شواهد از 
عملکرد اقتصاد در ۶ ماه اول سال 1۳۹۹ و روندهاي 
قابل تحلیل تا پایان سال، رشد اقتصادي ۵/0 درصد، رشد اقتصادي بدون 
نفت ۸/0 درصد، رشد کشــاورزي 1/2 درصد، رشد نفت ۶/1- درصد، رشد 
صنعت 4/۶ درصد، رشــد آب، برق و گاز 2/4 درصد، رشد بخش ساختمان 
۶/14- درصد و رشد بخش خدمات صفر درصد برآورد مي شود. با توجه به 
سهم زیاد این بخش ها در اشتغال کشور هر چند انتظار نمي رود در نتیجه 
شیوع ویروس کرونا ارزش افزوده اقتصاد کاهش شدیدي داشته باشد با این 

حال به نظر مي رسد آثار رفاهي آن بسیار قابل توجه خواهد بود.

 نوسان: ســخنگوی گمرک گفت: زعفران یکی  
از کالاهــای خاص ایرانی اســت که از گذشــته 
دارای مزیــت صادراتــی اســت و بیــش از ۹0 
درصــد تولید آن در کشــورمان انجام می شــود. 
در هشــت مــاه نخســت ســال ۹۹، بیــش 
 11۷ ارزش  بــه  زعفــران  تــن   1۹2 از 
میلیــون و ۵11 هــزار دلار بــه ۵۳ کشــور دنیا صادر شــده اســت. 
صــادرات زعفــران در ۸ مــاه امســال 1۹2 هــزار و ۳4 کیلوگــرم به 
ارزش 11۷ میلیــون و ۵11 هــزار و ۳۳ دلار بــوده کــه بیــش از 
۸0 درصــد وزن و ۸4 درصــد ارزش صادراتــی آن بــه پنــج کشــور 
از ۵۳ کشــور خریــدار زعفــران ایرانی اختصــاص پیدا کرده اســت. 
هنگ کنگ ، اســپانیا ، امــارات متحده عربــی ، افغانســتان و چین به 
ترتیب پنج کشــور خریــدار زعفران ایرانــی در ۸ ماه ســال ۹۹ بودند.

 نوســان: اگر یک خانواده چهارنفره برای ظرف 
آجیل شــب یلدا از هر قلم نیم کیلــو بخرد چقدر 
باید هزینه کند؟ این خانواده برای پســته به طور 
متوســط بایــد 100 هــزار تومان هزینــه کند. 
همچنین برای بادام زمینی ۳۵ هزار تومان، بادام 
هندی 1۵0 هزار تومان و بادام درختی 120 هزار 
تومان کنار بگذارند. همین طور برای تخمه شب یلدا به طور متوسط باید 
۳0 هزار تومان هزینه کنند. با احتســاب هزینه ۵0 هزار تومانی مویز، ۶0 
هزار تومانی کشمش و نخودچی و کشمش ۵0 هزار تومانی، این خانواده 
چهارنفره برای ظرف آجیل شب یلدای امسال باید حدود 4۸۵ هزار تومان 
درنظر بگیرد. مشاهدات ما از میزان خرید آجیل شب عید نشان می دهد 
به جز قیمت ها، مردم نگران ابتلا به کرونا هم هســتند و به نظر می رســد 
شــب یلدای خود را در جمع های کوچک و کم تعداد خانوادگی سر کنند.

  نوســان:  روح الله لطیفــی افــزود: میزان 
صادرات خشکبار در هشت ماهه امسال 1۳۳ 
هزار و ۷00 تن بــه ارزش ۸۳۵ میلیون دلار 
بوده اســت. وی گفت: این میزان در مقایسه با 
مدت مشابه سال ۹۸ ازنظر وزنی ۹۹ درصد و 
ا زلحاظ ارزش ۷1 درصد رشــد داشته است. 
ســخنگوی گمرک ایران افزود: در میان اقــلام صادراتی مربوط به 
خشکبار پســته با 121 هزار و ۳00 تن به ارزش ۷۹۸ میلیون دلار 
بیشترین صادرات و ارز آوری در حوزه خشکبار را در اختیار دارد. 

وی افــزود: در هشــت ماهه ســال ۹۹ همچنین بــادام 1۹0 تن، 
فنــدوق 12۳ تن، گردو ۵۳0 تــن، بادام زمینی 40۸ تن و ســایر 
محصولات مربوط به خشــکبار ۶ هزار و ۷00 تن از کشــور صادر 

شده است.

پیش بیني مرکز پژوهش ها  از رشد اقتصادي امسالرشد ۹۹ درصدی صادرات خشکبار در ۸ ماهه امسالظرف آجیل امسالصادرات ۱۱۸میلیون دلاری زعفران
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ترکیه در حال ورود به مناطق فرهنگی ایران است؛

خوداتکایـی یـا بوت اسـتریپنگ )bootstrapping( اصطلاحـی اسـت کـه بـه کارآفرینـی 
بـدون جـذب سـرمایه گفتـه می شـود. در این حالـت، فـرد کارآفرین بـدون دریافت سـرمایه 
یـا کمک هـای مالـی)از بانک گرفتـه تا دوسـتان و خانواده( شـروع بـه پیاده سـازی ایده هایش 
می کنـد. اسـتفاده از کارت هـای اعتبـاری، پس اندازهـای شـخصی و سـرمایه گذاری مجـدد تمـام سـودهای 
اکتسـابی از فعالیـت، راه هایـی بـرای تامیـن منابع مالی مـورد نیاز و طـی کردن مراحل توسـعه اسـت. با این 
حـال، پـس از مصاحبه بـا صدها کارآفریـن خوش فکر، متوجه شـده ام یکـی از مهم ترین دلایل جـذب نکردن 
سـرمایه گذار، حفـظ کنتـرل بر کسـب وکار خـود اسـت. در ایـن روش، از تمـام منابـع غیرپولی خـود )مانند 
زمـان، تـلاش، ارتباطـات و اسـتعداد( برای حل مشـکلاتی اسـتفاده خواهید کرد کـه در غیر آن صـورت باید 
فـردی را برایشـان به اسـتخدام درمی آوردید و طبیعتا بخشـی از سـرمایه های کمیاب خود را بـه او می دادید.

گزارش

گرو ه بازرگانی
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 فولاد مبارکه در ســال های اخیر در 
اجرای پروژه های خاص در صنعت فولاد 
سرآمد بوده و توانسته با ورود به اجرای 
طرح هایی همچون نورد گرم شماره ۲  و 
طرح تحول دیجیتال سهم عمده ای در 
تولید فولاد داشته باشد. به طور مشخص 
طرح تحــول دیجیتــال در این بنگاه 

صنعتی چه اهدافی را دنبال می کند؟
پروژۀ طرح تحول دیجیتال در فولاد مبارکه با 
سایر پروژه هایی که در سال های اخیر در این 
شرکت انجام شده قابل مقایسه نیست. دلیل 
اصلی آن هم این است که در پروژه های دیگر، 
تولید و بهبود کیفیت تا میزان مشخصی قابل 
افزایش بوده؛ اما طرح تحول دیجیتالی که در 
سال جاری برنامه ریزی شده و مراحل اجرایی 
آن نیز آغاز شده اســت، یک طرح همه جانبه 
به شمار می آید که بقای شرکت را در کلاس 
جهانی تضمین می کند. بنابراین نباید تصور 
کرد طرح تحول دیجیتال یــک پروژۀ عادی 
است. نکتۀ حائز اهمیت آن است که طرحی 
مثل نــورد گرم شــمارۀ 2  از لحــاظ حجم 
سرمایه گذاری یک پروژۀ بسیار بزرگ است، اما 
نه این پروژه و نه دیگر پروژه های مشابه حجم 
تغییراتی را که طرح تحول دیجیتال در فولاد 
مبارکه ایجاد می کند، ایجــاد نخواهند کرد. 
از این جهت اســت که این طرح اکنون برای 
شــرکت فولاد مبارکه به عنوان یک شرکت 
برتر تولیدکنندۀ داخلی و صادرکنندۀ حاضر 
در عرصه های بین المللی، بسیار حائز اهمیت 
است. برای توضیح بیشتر می توان مقایسه ای 
انجام داد؛ کشــور در گام اول بــرای ورود به 

عرصه های داخلی و بین المللی در حوزۀ فولاد، 
اقدام به احداث شــرکت فولاد مبارکه کرد تا 
بسترهای لازم برای این امر را فراهم کند؛ پس 
برای افتتاح فولاد مبارکه اقدام شد. اکنون طرح 
تحول دیجیتال طرحی اســت که برای بقای 
شرکت فولاد مبارکه به عنوان یک فولادساز 
مؤثر و بزرگ در عرصه های داخلی و خارجی 
ضروری اســت و با هدف همراه شــدن این 
شرکت با تغییرات جهانی کنونی و آتی در حال 

برنامه ریزی و اجراست.

 اجرای این طرح و پیاده ســازی پروژۀ 
انقلاب چهارم در فــولاد مبارکه چقدر 
بر تولید اثر می گــذارد؟ واقعا  این طرح 
در شرایط کنونی تا این اندازه که شما به 

اهمیت آن اشاره کردید، ضروری است؟
اگر همواره شرایط کشور را به این شکل فرض 
کنیم که تحریم ها برقرار است و شرکت های 
خارجی اجازۀ ورود به آن را ندارند، و از ســوی 
دیگر، سطح نیاز مصرف کنندگان داخلی به 
اندازۀ کنونی باقی می ماند و هزینه های جدید 
و اضافه تری به پروسۀ تولید وارد نمی شود، و 
در نهایت، کلاف و محصولات فــولادی را در 
کشور به هر قیمتی بخواهیم تولید می کنیم 
و با هر شــرایطی به مشــتریان داخلی خود 
می فروشیم، قطعا باید مســیر کنونی خود را 
ادامه دهیم. حال آنکه این فرضیات نادرست 
است. اگر تصور کنیم که این ها مواردی است که 
در آینده اصلاح خواهد شد و شرایط جدیدی 
به وجود خواهد آمد، حتما به اجرای این طرح 
نیاز خواهیم داشت. به خصوص اینکه در حال 

حاضر، با توجه به اینکه فضای اقتصاد سیاسی 
کشور این گونه نخواهد ماند و هر لحظه امکان 
دارد شرایط ارتباطی ایران با سایر شرکت های 
دنیا تغییر کند و فولاد مبارکه از فهرست تحریم 
خارج شود، مطمئنا مشــتریان داخلی فولاد 
مبارکه ممکن است محصولات موردنیاز خود را 
از سایر شرکت های دنیا طلب کنند و در چنین 
شــرایطی، رقابت یک موضوع بسیار معنادار 
خواهد بود. پس برای حضور در صحنۀ رقابت، 
حرکت به سمت بهره ورتر شدن و استفاده از 
مفاهیم جدید و شرایط نو، مطمئنا ضرورتی 
انکارناپذیر اســت. مثال می زنم؛ می دانید که 
هم زمان با انقلاب صنعتی دوم، برق تولید شد 
و استفاده از برق رواج یافت. فرض کنید شرکتی 
در زمان انقلاب صنعتی اول ساخته می شد و از 
تولید برق برای کارخانۀ خود بهره نمی گرفت. 
آیا وقتی  انقلاب صنعتی دوم آمد، آن شرکت 
می توانســت بدون پیروی از آن به بقای خود 
ادامه دهد؟ شرکت فولاد مبارکه نیز این شرایط 
را دارد. این شــرکت و هر شرکت دیگری اگر 
ظرف چند سال آینده نتواند خود را با تحولات 
دیجیتال همگام کند، مطمئنــا جایی بین 

بازیگران اصلی صنعت خود نخواهد داشت.

 با پیاده ســازی این طرح، سطح تولید 
تغییر خواهد کرد؟

هدف از طرح تحول دیجیتال افزایش میزان 
تولید نیست. ما طی این فرایند برنامه ای نداریم 
که در فولاد مبارکه میزان تولیــد را    افزایش 
دهیم و آن را اندازه گیری کنیــم. هدف ما بر 
بهره وری بیشتر متمرکز است؛ به این معنا که 

همین میزان کالایی که تولید می شود، باید با 
اســتفاده از مفاهیم جدید، قیمت تمام شدۀ 
کمتر و بهره وری بیشتر تولید شود. شما تصور 
کنید اگر یک سرویس اینترنتی جدید شبیه 
اسنپ در یک تاکســی تلفنی استفاده شود، 
چقدر هزینه های مشتریان افزایش می یابد؟ 
به نظر نمی رسد این هزینه افزایش یابد، اما اگر 
آژانس در مسیر این تحول دیجیتال حرکت 
نکند، ادامۀ مســیر برای او ممکن نیســت، 
کمااینکه هم اکنون نیز تاکســی های تلفنی 
از رونق افتاده اند. مسئلۀ ما بودن یا نبودن در 

شرایط صددرصد رقابتی بازار فولاد دنیاست.

 پس در واقع منظور شما این است که 
سطح بهره وری افزایش می یابد؟

با به کارگیری مفاهیم تحول دیجیتال این اتفاق 
رخ خواهد داد؛ به نحوی کــه اگر این مفاهیم 
به درســتی اجرایی و پروژه های آن عملیاتی 
شــود، حتما بهره وری افزایش خواهد یافت. 
پس انتظار افزایــش کیفیت و کاهش قیمت 
تمام شــده را نیز داریم. البته مجمع اقتصاد 
جهانی برای موضوع تحــول دیجیتال یازده 
شاخص تعریف و اعلام کرده است و بنگاه هایی 
که تحول دیجیتال را پیاده سازی کنند و اصول 
آن را در ســازمان خود جاری ســازند، شاهد 
بهبود جدی در این شاخص ها خواهند بود و 
در نتیجۀ آن ها، پیش بینی می شود بین ۶ تا ۸ 

درصد، سودآوری افزایش خواهد یافت.

 فولاد مبارکه تا چه زمانی طرح تحول 
دیجیتال را عملیاتی خواهد کرد؟

با مذاکراتی کــه با مقامات ذی ربــط وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت صــورت گرفته، 
قراربراین شــده اســت که این کار به صورت 
پایلوت در فولاد مبارکه عملیاتی شود. واقعیت 
آن اســت که این کاری ناشناخته در صنعت 
فولاد ایران است و به خصوص در حوزۀ صنعت 
سنگینی مثل فولاد، ملاحظات خاص خود را 
دارد؛ بنابراین مقرر شده فولاد مبارکه این کار 
را به عنوان مرکــز اصلی مطالعاتی و عملیاتی 
اقتصاد نســل چهارم اجرا کنــد و از نتایج و 
تجارب حاصل از آن، برای دیگر صنایع و دیگر 
تولیدکنندگان فولادی کشور استفاده شود. 
این موضوع به عنوان مبحــث اول مدنظر قرار 
گرفته و بر مبنای آن، اقداماتی انجام شــده و 
سیســتم هایی به عنوان پیش نیازهای اولیه 
فراهم شده تا از تمام داشته های خود با استفاده 
از تجاربی که در شــرکت هایی مثل ایمیدرو    
وجــود دارد، برای ره نگاشــت طــرح تحول 
دیجیتال در فولاد مبارکه استفاده کنیم. این 
ره نگاشت یک سفر پنج ساله است که از سال 
جاری شروع می شود و انتظار می رود در سال 
1404 فولاد مبارکه با مفاهیم هوشــمند در 
سطح جهانی مطرح باشد. طبیعتا نقاطی برای 
این موضوع تعریف شده که هریک از آن ها با 
بخش هایی از شرکت در ارتباط است. هم اکنون 
شرکت فولاد مبارکه در سطح هوشمند صفر 
قرار دارد و طی سال 1400 تا 1404 به فولاد 
مبارکۀ هوشمند یک، دو، سه و چهار دسترسی 

خواهیم یافت.

گزارش

  گزارش

 نوسان: مدیـــرعامل فـــولاد مبارکه 
در خصــوص اقدامات شــرکت فولاد در 
مقابله با بیماری کووید 1۹ گفت: شرکت 
فولاد مبارکه هم زمان با شیوع این بیماری 
در کشور اقدامات خود را در دو بخش داخل 
و خارج از شرکت برنامه ریزی و عملیاتی 

کرد.
مهنـدس عظیمیان با اشاره به اینکه حدود 
20 هزار نفر به عنوان پرسنل و پیمانکار در 
شرکت فولاد مبارکه فعالیت دارند گفت: 
حضور روزانــۀ کارکنــان در بخش های 
مختلف، دریافت مواد و خدمات موردنیاز 
فولاد مبارکه از حدود ۶0 درصد کشــور و 
همچنین ارسال محصولات فولاد مبارکه 
به تمامی نقاط کشــور این الزام را ایجاد 
می کند که شیوه نامه های بهداشتی به طور 
کامل در چرخۀ این مجموعۀ بزرگ رعایت 
گردد. در غیر این صورت فولاد مبارکه به 
مرکزی برای انتشــار این ویروس تبدیل 

می شود.
مدیرعامل فولاد مبارکه با تأکید بر اینکه 
محافظت از نیروی انسانی در فولاد مبارکه 
به ویژه در شــرایط فعلی از اهمیت زیادی 
برخوردار اســت، گفــت: در حال حاضر 
با تمهیدات اندیشیده شده خوشبختانه 
خطوط تولید طبــق برنامه با قوت هرچه 
تمام تر در حال فعالیت است، بدون اینکه 
هیچ یک از کارکنان با مخاطرۀ جدی مواجه 
شوند. مهندس عظیمیان در ادامه با تأکید 
بر اینکه فولاد مبارکه با شیوع ویروس کرونا 
یاور مدافعان سلامت و حامی مردم عزیز 
بوده است، از اختصاص 100 میلیارد تومان 
بودجۀ شرکت برای تجهیز بیمارستان ها 
و مراکز درمانی اســتان اصفهان و برخی 
مناطق کم برخــوردار کشــور به منظور 
خرید تجهیزات موردنیاز درمان مبتلایان 
به بیماری کرونا خبــر داد و گفت: فولاد 
مبارکه در راستای عمل به مسئولیت های 
اجتماعی خــود وجوه موردنظــر را فقط 
به خریــد تجهیزات ازجملــه ونتیلاتور، 
دترجنت، مواد ضدعفونی کننده، ماسک 

و... اختصاص داده است.
وی همچنین از تأمین اکســیژن رایگان 
بیمارســتان های تحت پوشش دانشگاه 
علوم پزشکی استان توسط فولاد مبارکه 
تا پایــان بیماری کرونا خبــر داد و گفت: 
هم زمان با شیوع ویروس کرونا و به محض 
اینکه باخبر شدیم برخی سودجویان در 
فرایند تأمین اکســیژن موردنیاز بیماران 
بســتری در بیمارســتان ها بازار سیاه به 
وجود آورده اند، با هماهنگی این دانشگاه 
وارد عمل شــدیم؛ به نحوی کــه تاکنون 
۶0 بیمارســتان از حــدود 20 اســتان 
شامل استان های اصفهان، چهارمحال و 
بختیاری، یزد، تهران )دانشگاه های علوم 
پزشکی تهران و دانشگاه علوم پزشکی ایران 
و بیمارستان های تأمین اجتماعی( قزوین، 
گلستان، مازندران، کردستان، اراک، فارس 
و قم، اکسیژن موردنیاز خود  به  رایگان از 
فولاد مبارکه دریافت کرده اند  و  این روند  
تا پایان ســال جاری ادامه خواهد داشت. 
این در حالی است که اقدام فولاد مبارکه 
برای تحویل اکسیژن به بیمارستان ها بین 
سایر فولادسازان و تولیدکنندگان اکسیژن 

کشور نیز به عنوان الگو اجرا شد.
مدیرعامل فولاد مبارکه در بخش دیگری 
از سخنان خود اظهار داشت: فولاد مبارکه 
همچنین هم زمان با بازگشــایی مدارس 
با همکاری  سازمان های مربوطه ازجمله 
کمیتۀ امداد امام خمینــی )ره( با خرید و 
توزیع 1۶00 دستگاه تبلت، دانش آموزان 

کم برخوردار را مورد توجه قرار داد.

industry

در ســال های اخیــر فــولاد مبارکــه همــواره پیشــگام تحــولات بــزرگ در زمینــۀ صنعــت فــولاد بــوده 
گفت و گو

گروه  صنعت
ــزرگ جهــان از  ــا تولیدکننــدگان ب ــورد گــرم شــمارۀ ۲ و به روزرســانی و همگامــی ب اســت. طــرح ن
جملــه طرح هــای بــزرگ مطــرح در ایــن زمینــه بــوده و امــروز طــرح تحــول دیجیتــال فــولاد مبارکــه تازه تریــن گام 
فــولاد مبارکــه اســت. اجــرای ایــن طــرح قــرار اســت ایــن شــرکت را در افــق ۱4۰4 بــه رتبــه ای برســاند کــه نه تنهــا 
تأمین کننــدۀ نیــاز داخلــی باشــد، بلکــه همــگام و هم راســتا بــا اقتصــاد جهانــی پیــش رود. در واقــع این گــروه بزرگ 
تولیــدی و صنعتــی معتقــد اســت در صورتــی کــه بــر مبنــای طــرح تحــول دیجیتالــی حرکــت نکنــد، ممکن اســت 
مزیت هــای خــود را از دســت بدهــد و حتــی در بــازار داخلــی نیــز یــارای رقابــت بــا دیگــر تولیدکننــدگان را نداشــته 
باشــد؛ پــس ایــن طرحی بــرای بقاســت و بایــد اجرایــی شــود. به گفتــه ســیدمهدی نقــوی، معــاون تکنولــوژی فولاد 

مبارکه، انتظار می رود در سال ۱4۰4 فولاد مبارکه با مفاهیم هوشمند در سطح جهانی مطرح باشد. 

آزمایشگاه کالیبراسیون و گشتاور شرکت فولاد مبارکه به عنوان آزمایشگاه استاندارد و مرجع 
در حوزۀ کالیبراسیون، علاوه بر نواحی داخلی فولاد مبارکه، به مشتریان بیرونی نیز که غالبا از 
شرکت های تولیدکننده اند، خدمات ارزنده ای ارائه می کند.این مطلب را کارشناس کالیبراسیون 
و ابزار دقیق شرکت فولاد مبارکه گفت و افزود: آزمایشگاه های ابزار دقیق و کالیبراسیون شرکت 
فولاد مبارکه یکی از اولین آزمایشگاه های تأیید صلاحیت شده و همکار سازمان ملی استاندارد 
ایران به شمار می رود که از ســال 1۳۷۸ پروانۀ تأیید صلاحیت آزمایشگاهی اخذ کرده است.

ارائه خدمات آزمایشگاه کالیبراسیون فولادمبارکه به سایر صنایع
مدیرعامل باشگاه فولاد مبارکۀ سپاهان در خصوص واگذاری ورزشگاه نقش جهان از سوی 
شرکت توسعه و تجهیز اماکن ورزشی کشور به شــرکت فولاد مبارکه گفت: شرکت فولاد 
مبارکه جهت تکمیل ورزشگاه نقش جهان اقدامات فنی و مهندسی بسیار پیچیده ای انجام 
داد و اکنون طبق قرارداد منعقدشده، ورزشگاه نقش جهان به مدت حداقل 4۵ سال در اختیار 
شرکت فولاد مبارکه قرار گرفت. محمدرضا سـاکت افزود: مردم اصفهان  حدود ۳0 سال در 
انتظار ورزشگاه نقش جهان بودند و سرانجام با پیگیری فولاد مبارکه این امر به نتیجه رسید.

ورزشگاه نقش جهان برای ۴5 سال به فولاد مبارکه رسید

فولاد مبارکه یاور 
مدافعان سلامت

در گفت وگو با معاون تکنولوژی فولاد مبارکه ابعاد پروژۀ طرح تحول دیجیتال تشریح شد:

طرحی برای بقا
فولاد مبارکه به عنوان پایلوت در کشور، مرکز اصلی مطالعه و پیاده سازی اقتصاد نسل چهارم می شود

 نوسان: بر اســاس انتخاب ستاد بزرگداشــت هفتۀ پژوهش و 
فناوری صنعت، معدن و تجارت در ســال ۹۹، ســاخت پایلوت 
محصول »سامانۀ آب شــیرین کن جذبی دوبسترۀ تک مرحله ای 
با مکانیسم بازیافت داخلی جرمی و حرارتی« معرفی شده توسط 
فولاد هرمزگان به عنوان محصول تحقیق و توسعۀ برتر واحدهای 

تولیدی، صنعتی و معدنی کشور در سال ۹۹ انتخاب شد.

شــاهین زارع، مدیر متالورژی، طراحی و توسعۀ محصولات شرکت فولاد 
هرمزگان در گفت وگو بــا خبرنگار روابط عمومی این شــرکت گفت: در 
چند سال اخیر، افزایش رقابت و انگیزۀ پیشــرفت، بسیاری از سازمان ها 
را بر آن داشته که فعالیت های خود را بر تولیدات اساسی و توانمندی های 
محوری متمرکز کنند. این امر مستلزم سرمایه گذاری در تحقیقات و ایجاد 
نوآوری های فناورانه است و مســلما انجام تحقیقات در سازمان ها باهدف 

حمایت از نوآوری صورت می گیرد.
 وی در ادامه گفت: در همین خصوص، طی تعاملی ســازنده بین دانشگاه 
هرمزگان و شرکت فولاد هرمزگان، این شرکت اقدام به تعریف پروژه ای با 
عنوان »مطالعه و پژوهش در زمینۀ ساخت پایلوت آب شیرین کن جذبی 
دوبســترۀ تک مرحله ای، با مکانیســم بازیافت داخلی جرمی و حرارتی«  
نمود و پس از تلاش های بی وقفۀ اساتید دانشــگاه هرمزگان و واحدهای 
انرژی و ســیالات و تحقیق و توســعۀ فولاد هرمــزگان، محصول فوق بر 
اساس انتخاب ستاد بزرگداشت هفتۀ پژوهش و فناوری صنعت، معدن و 
تجارت در سال ۹۹، موفق به کسب عنوان محصول تحقیق و توسعۀ برتر 

واحدهای تولیدی صنعتی و معدنی کشور گردید. 
مدیر متالورژی، طراحی و توســعۀ فولاد هرمزگان در ادامه با بیان اینکه 
بیش از ۹۷ درصد آب های سطح زمین را آب شور تشکیل می دهد و ایران 
نیز برای مصارف خانگی و صنعتی و کشــاورزی با بحــران کم آبی مواجه 
است تأکید کرد: در این شــرایط آب دریا به عنوان یک منبع تمام نشدنی 

می تواند مورداستفاده قرار گیرد.
وی راه حل عملی برای رویارویی با مشــکل کم آبی را روش های کم هزینه 
بــرای نمک زدایی از آب دریا و تولید آب آشــامیدنی دانســت که در آن،  
شرایط سازگاری با محیط زیست نیز دیده  شده است. یکی از این روش ها 

می تواند استفاده از آب شیرین کن جذبی باشد.
وی در ادامه بیــان داشــت: در فناوری های رایج آب شــیرین کن میزان 
مصرف انرژی الکتریکی و گرمایی و به همیــن میزان نیز هزینۀ تعمیرات 
و نگهداری و تأمین قطعات مصرفی بسیار زیاد است، به گونه ای که معمولا 
هزینۀ آب تولیدشده بسیار زیاد و کیفیت آب تولیدی نیز نامناسب است؛ 
اما فناوری آب شیرین کن جذبی که کاملا جدید و در انحصار کشور ژاپن و 
سنگاپور بوده، برای اولین بار در ایران اجرا می گردد و در این موارد بهبود 

قابل ملاحظه ای دارد.
 زارع اجرای پروژه در شــهر بندرعبــاس و به دســت آوردن پارامترهای 
طراحی مناسب شهر بندرعباس را از نکات قابل توجه پروژۀ مذکور دانست.

مدیر متالورژی، طراحی و توسعۀ محصولات هرمزگان افزود: با بهینه سازی 
این طرح و تجاری سازی آن، هم از نظر صرفه جویی در مصرف انرژی و هم 
در قیمت تمام شده، آب تولیدشده باکیفیت بســیار خوب و قابل رقابت با 

نمونه های تجاری موجود در بازار خواهد بود.
وی سازگاری با محیط زیست را نقطه قوت دیگر این طرح دانست و گفت: 
این آب شــیرین کن به دلیل امکان نمک زدایی 100 درصد از آب دریا و با 
توجه به عدم بازگشت آب تغلیظ شده به دریا برخلاف فناوری های رایج، 
به اکوسیستم اطراف خود نیز هیچ گونه تنشــی وارد نخواهد کرد و از این 

منظر با محیط زیست بسیار سازگار است.

در همایش سراسری رضایت مندی مشتری اعلام شد:
کسب لوح رضایت مشتری توسط فولاد هرمزگان

فولاد هرمزگان در سال جهش تولید موفق شد استاندارد ایزو 10004 را 
در خصوص رضایت مندی مشتریان کسب کند. 

در همایش سراســری رضایت مندی مشــتری که در سالن همایش های 
رایزن تهران برگزار شد، از فرزاد ارزانی مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان 
به دلیل انجام اقدامات موثر و شایســته در جهت رضایت مندی مشــتری 

تقدیر شد. 
میثم چعبی رئیس فروش داخلی فولاد هرمزگان در حاشیه این همایش 
گفت: برای رسیدن به نتایج مطلوب و تداوم حضور در عرصه تجارت یکی از 

مهم ترین کارها کسب رضایت حداکثری مشتری است. 
وی تاکید کرد: یکی از فاکتورهای بســیار مهم در رضایت مندی مشتری؛ 
شناسایی نیازها و سعی در رفع آنها اســت که این مهم در فولاد هرمزگان 
ســالانه از طریق نظرســنجی و همچنین برگزاری همایش ها و جلسات 

حضوری و افزایش سبد محصول طبق نیاز مشتری صورت می پذیرد.
رئیس فــروش داخلــی فولاد هرمــزگان با اشــاره به اهمیــت موضوع 
رضایت مندی مشتری در فولاد هرمزگان افزود: اســتراتژی ها و اقدامات 
متعددی برای حفــظ و افزایش رضایت مشــتریان در فــولاد هرمزگان 
تعریف شده اســت که می توان از انجام نیازسنجی و رسیدگی به شکایات 
مشتریان، ســنجش رضایت مشــتریان و دریافت بازخورد از مشتریان و 
نیازهای آتی آنها در راستای سیاست گذاری های سازمان به منظور افزایش 

حداکثری رضایت مشتریان و رعایت حقوق آنها نام برد.

ساخت پایلوت آب شیرین کن جذبی
در فولاد هرمزگان 

از سوی ستاد بزرگداشت هفتۀ پژوهش و فناوری صنعت اعلام شد؛

 نوســان:با هــدف حــل چالش هــای 
فناورانۀ مطرح شــده در رویــداد ریورس پیچ 
)Reverse Pitch( مرکــز نوآوری تحول 
دیجیتال فولاد، سومین دور بازدید شرکت های 
دانش بنیان از خط تولید فولاد مبارکه انجام شد.

به گزارش نوســان و به نقل از خبرنگار فولاد، 
با الــزام و مأموریت مدیریت شــرکت فولاد 
مبارکه به شرکت ایریسا مبنی بر تدوین برنامۀ 
هوشمندســازی و تحول دیجیتال در فولاد 
مبارکه، برنامۀ پنج ساله ای تدوین گردید و در 
این راستا و با هدف حل چالش های موجود در 

این زمینه، رویداد    ارائــۀ  چالش های فناورانه 
در مهرماه سال جاری در دانشگاه تهران برگزار 
شد. پس از آن،  با گزینش پیشنهاد های برتر،  
1۵ تیم طی مدت 4 روز از خطوط تولید فولاد 
مبارکه بازدید کردند. این گروه ها در این مدت 
از واحدهای فولادســازی و نورد سرد بازدید و 
از نزدیک با فرایند جاری در این بخش ها آشنا 
شدند.کاربرد تکنولوژی AR/VR در خطوط 
تولید، طراحی و ســاخت دوقلوی دیجیتال و 
تحلیل بهره وری خطوط تولیدی فولاد مبارکه 
با استفاده از ابزارهای هوش مصنوعی ازجمله 

موضوعاتی بودند که شرکت های دانش بنیان 
برای طراحی و ایده پردازی های مرتبط با آن ها 
از مجموعۀ فولاد مبارکه بازدید کردند. کاهش 
ضایعات و افزایش بهــره وری از اهداف حضور 

شرکت های دانش بنیان در فولاد مبارکه است
عضو هیئت علمی گروه هوش مصنوعی دانشگاه 
اصفهان پس از بازدید از واحد فولادسازی فولاد 
مبارکه گفت: در راستای طرح تحول دیجیتال 
و تحلیل بهره وری خطوط تولید بر اساس طرح 
پیشــنهادی که ارائه کرده بودیم بازدید بسیار 
خوبی از واحد فولادســازی داشتیم. حسین 

کارشناس با بیان اینکه این گونه بازدیدها موجب 
می شــود دقیق تر و جامع تر با نیازمندی های 
فولاد مبارکه آشنا شــویم افزود: این بازدیدها 
موجب می شود طرح ها و پیشنهادهای عملیاتی 

خود را با پختگی بیشتری ارائه کنیم. 
وی به طرح ارائه شــده توســط گــروه هوش 
مصنوعی دانشگاه اصفهان اشاره کرد و گفت: 
این طرح قرار است با در نظر گرفتن پارامترهای 
مختلف و با برنامه ریزی صحیح موجب کاهش 
ضایعات و افزایش بهره وری در مجموعۀ فولاد 

مبارکه شود.

عضو هیئت علمی دانشگاه اصفهان:

رویکرد مدیریت فولادمبارکه در تحول دیجیتال اهمیت بالایی دارد
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علي حسیني، عضو شوراي ملي زعفران گفت:  افزایش حداقل 20 تا ۳0 برابري قیمت 
خرید زعفران با توجه به هزینه هاي تمام شده تولید و تورم حاکم بر اقتصاد مناسب است. 
او معتقد است: مدیریت غلط تولید و بازار موجب شده ابتداي فصل برداشت شاهد افت 
شدید قیمت باشیم و پس از پایان برداشت که دیگر محصول از دست کشاورز خارج شده 
و در انبار دلالان است قیمت ها روند صعودي به خود بگیرند. به گفته حسیني، کشاورزان، 

تماشاچیان عده اي شده اند که با نتیجه دسترنج آنها پولدار مي شوند. 

حامد شمس، رییس مرکز روابط عمومي وزارت با بیان اینکه امکان تمدید ثبت نام 
قبل،  نوبت  در  که  افرادي  تمامي  گفت:  ندارد،  وجود  میلیوني مجدد  یک  وام 
تسهیلات کروناي معیشتي دریافت کرده اند و درآمد ثابت ندارند، مي توانستند 
متقاضي دریافت تسهیلات یک میلیون توماني باشند. او گفت: جامعه هدف ما 11 
میلیون سرپرست خانوار )2۹میلیون و ۷00 هزار نفر( بودند که حدود ۷ میلیون 

نفر درخواست ثبت کردند و به همین ۷میلیون نفر وام پرداخت شد.

امكان تمدید وام یك میلیوني کرونا نیستبازار زعفران در دست دلالان
  بازارشناسی

 نوسان:دهمین دوره همایش سراسری رضایت مندی مشتری با حضور 
دکتر میر محمد صادقی رییس موسسه آموزشی و پژوهشی اتاق ایران 
دکتر محمد حسین فرهنگی عضو و سخنگوی هیات رئیسه مجلس 
شورای اسلامی و ســید حمید پورمحمدي معاون امور اقتصادي و 
هماهنگي برنامه و بودجه سازمان برنامه و بودجه کشور ۲6 آذر ماه در 
مرکز همایش های رایزن تهران برگزار شد ، ذوب آهن اصفهان توانست 

در این همایش لوح رضایت مندی مشتری را کسب کند  .
دکتر محمد حســین فرهنگی گفت : فعالان اقتصادی نقش بسیار مهمی در 
رونق اقتصادی کشور دارند و این مهم وقتی با رضایت مندی مشتری باشد می 
تواند به یک برند محبوب تبدیل گردد که در این صورت همیشه ماندگار خواهد 
بود ، رضایت مشــتری می تواند یک رابطه دو سویه باشد تا بنگاه های اقتصادی 
فقط تولید ثروت نکنند و عوامل دیگر که مدنظر مشتری است را در تولیدات خود 

رعایت نمایند .
وی ایجاد تناسب بین پشتیبانی و تولید ، پاسخگویی و بازخورد گرفتن از مشتری 
را از عوامل مهم در کسب رضایت از مصرف کننده دانست و یاد آور شد : افزایش 

رضایت مشتری یکی از راهکارهای تبلیغات و برندینگ می باشد .
سید حمید پورمحمدي گفت : یکی از واقعیت های تولید در بازار جهانی کسب 
رضایت مشتری و حصول اطمینان از رضایت در مصرف است و همیشه باید نیاز 
مشتری مهمترین مقصد تولید کننده باشد و این رضایت باید استمرار داشته باشد .

وی افزود : مسئولیت اجتماعی همیشه انجام کارهای عام المنفعه نیست بلکه 
ایجاد اشتغال ، احیاء صنعت ، صیانت از محیط زیست و مشتری مداری نیز می 

تواند به نوعی مسئولیت اجتماعی باشد .
علیرضا عباسیان مدیر مهندسي فروش و توســعه بازار شرکت گفت : شرکت 
سهامی ذوب آهن اصفهان با تولید مقاطع ساختمانی و طویل ، انواع ریل ،آرک 
معدن ، کلاف های صنعتی و ساختمانی و غیره طیف وسیعی از نیاز جامعه را به 
لحاظ صنعتی و ساختمانی و همچنین زیر ساخت ها پوشش می دهد این شرکت 
به عنوان اولین و بزرگترین تولید کننده مقاطع ساختمانی و صنعتی به عنوان یک 
برند جهانی شناخته شده در بازار های خارجی و داخلی به شمار می رود از این رو 
همواره دغدغه توجه به نیاز مشــتری خود را داشته و در این راستا در کل فرایند 
تولید ، فروش و تحویل دیدگاه های مشتریان و ذینفعان خود را مدنظر قرار می 

دهد . 
وی با اشاره به اینکه تولید براساس سفارش و نیاز سنجی بازار از فعالیت مستمر 
شرکت می باشد ، تصریح کرد : ارتقا و حفظ کیفیت محصول مطابق با بروز ترین 
استانداردهای ملی و جهانی همواره در ذوب آهن مورد توجه بوده و رضایت مندی 

بالای ۷۵ درصد از شرکت از دیدگاه مشتریان گواه این ادعا می باشد .
عباسیان گفت : در تمامی مراحل تولید تا تحویل ، مشتریان به اطلاعات مورد نیاز 
خود دسترسی داشته و با بسترهای ارتباطی متنوع که پیش بینی گردیده ضمن 
دسترسی به اطلاعات فنی و تجاری با قسمت های مرتبط ارتباط برقرار می کنند . 

وی خاطر نشان ساخت : محصولات ذوب آهن اصفهان در پروژه های ساختمانی ، 
صنعتی و عمرانی دولت و زیر ساخت ها استفاده می شود و شرکت همواره با توجه 
به نیاز سنجی توسعه محصولات جدید و استراتژیک را در برنامه کاری خود دارد که 
تولید انواع ریل ، سپره آسانسور ، آرک معدن و انواع تیر آهن های بال پهن و غیره از 

جمله محصولات جدید شرکت می باشد .
مدیر مهندسي فروش و توسعه بازار شــرکت گفت : شرکت سهامی ذوب آهن 
اصفهان سنجش رضایت مشتریان مورد توجه ویژه در شرکت قرار دارد و  با نظر 
سنجی های دوره ای و دریافت بازخورد و تحلیل آن نظرات اخذ شده به قسمت 
های مربوطه ارسال می گردد تا اقدامات اصلاحی در تولید لحاظ گردد و این روند به 

منظور مشتری مداری و رعایت حقوق مصرف کننده می باشد .
وی تصریح کرد : در ذوب آهن اصفهان سعی بر این است با بکار گیری رویکردهای 
بهبود مستمر و استراتژی های توسعه بازار ، در راستای جلب نظر مشتریان اهداف و 
برنامه های خود را تدوین نماید و به همین منظور کسب حداکثر رضایت مشتریان 

خود را به عنوان یکی از اولویت های مهم خود می داند .

لوح رضایت مندی مشتری 
برای ذوب آهن اصفهان

دهمین همایش سراسری رضایت مندی مشتری برگزارشد؛

 نوســان: معاون منابع انســانی و 
تحقیقات شرکت آبفا استان اصفهان به 
مناسبت روز پژوهش اعلام کرد: مرکز 
استان  آبفا  تحقیق وتوسعه شرکت 
اصفهان با هدف  متمرکز نمودن کلیه 
پایلوت های تحقیقاتی انجام شده و 
در حال انجام کــه به صورت پراکنده 
در محیط های تصفیه خانه های آب 
و فاضلاب ، دانشگاه ها در دستور کار 
قرار دارد راه اندازی شد تا با نگهداری   
در یک محل، محققین دانشگاهی، 
پژوهشگران و صاحب نظران صنعت 
در سطح ملی  بتوانند از پژوهش های 
انجام شده در این مرکز بهره مند شوند.  
مجتبــی قبادیان بــه برخــی از اقدامات 
شاخص پژوهشی شــرکت آب وفاضلاب 
اســتان اصفهان طی ســالهای  ۹۸ و۹۹ 
پرداخت و بیان داشت: انجام مراحل پایانی 
طرح » سامانه جامع صنعت آب وفاضلاب 
کشور« و راه اندازی آزمایشی آن ، تشکیل 
کارگروه های تخصصی متشکل از مدیران 
و کارشناسان متخصص، تعیین و تشکیل 
بافت  جدید کمیتــه راهبردی تحقیقات 
شــرکت ، پردازش و تعریف اولویت های 
تحقیقاتی و فراخوان آنها به مراکز علمی و 
پژوهشــی از مهمترین اقدامات پژوهشی 
شرکت طی دو ســال اخیر  محسوب می 
شــود. وی با بیان اینکه تهیــه و تدوین و 
چاپ کتاب » تاریخچــه آب وفاضلاب در 
استان اصفهان « در دستور کار قرار گرفت 
اظهــار داشــت: شــرکت آب و فاضلاب 
استان اصفهان به عنوان نخستین سازمان 
مســتقلی که در میانه دهه 1۳40هجری 
شمسی درکشور تاسیس شــد تا به طور 
همزمان تامین و توزیع آب شرب و همچنین 
جمع آوری، تصفیه و دفع فاضلاب کلانشهر 
اصفهان را بر عهده گیرد  بر این اســاس به 
منظور تدوین تاریخ ۵۵ساله  فعالیت شرکت   
، گفتگو با صاحب نظران ،مدیران و کارکنان  
و نیز جمع آوری اســناد و مدارک  فعالیت 
شرکت در دهه های گذشته  در دستور کار 

قرار گرفت.
 معاون منابع انسانی و تحقیقات شرکت آبفا 
استان اصفهان به برخی طرحهای پژوهشی 
که در ســالهای اخیر انجام شد  اشاره کرد 
و خاطر نشــان ســاخت: امکان سنجی 
روش های افزایش تولید بیوگازدر تصفیه 
خانه هــای فاضلاب بــه روش لجن فعال 
درتصفیه خانه فاضلاب شــمال اصفهان، 
بررسی تاثیر استفاده از پساب تصفیه خانه 
فاضلاب شهری در  تصفیه خانه فاضلاب 
جنوب اصفهان بر کیفیت میکروبی خاک 
و محصولات آبیاری شده با پساب ،بررسی 
راندمان حذف میکروپلاستیکها در تصفیه 
خانه فاضلاب با فرآیند لجن فعال متداول 
درتصفیه خانــه فاضلاب جنوب شــهر 
اصفهان، تحلیل و بررســی الگوی مصرف 
آب شهری با تأکید بر مدیریت بحران آب 
در شــهر اصفهان، ارزیابی راندمان تصفیه 
فاضلاب خانگی بوســیله سیستم ورمی 
فیلتر در مقیاس پایلوت، پایش مولکولی 
روتاویــروس و آدنوویــروس انســانی در 
سیستم تصفیه خانه آب اصفهان با روش 
نوین تغلیظ،فیلتراسیون در تصفیه خانه 
آب باباشیخعلی اصفهان، حذف ماسه در 
تصفیه خانه های فاضلاب شهری با استفاده 
از هیدروسیکلون متوســط مقیاس با دانه 
گیری مرســوم در  تصفیه خانه فاضلاب 
بهارستان اصفهاناز مهمترین فعالیتهای 
صورت گرفتــه بــوده اســت. وی افزود:  
علاقمندان جهت ارائه مقالات و تحقیقات  انجام 
شده می توانند  نسبت به فراخوان پژوهشگران 
درون ســازماني و برون ســازماني در سامانه 
تحقیقات صنعت آب وفاضلاب کشور به آدرس

research.nww.ir ثبــت نام نمایند. 

 نوســان: در ابتدا درباره شرایط 
قبل از عمــل پیوند کلیه امیرعلی 

توضیح دهید.
امیرعلی علائی کودک ۹ ساله ای است 
که از دوران شیرخوارگی دچار نارسایی 
کلیه به علت یک بیمــاری خود ایمنی 
به نام FSGSبود و به مدت دو ســال 

تحت دیالیز خونی قرار داشت. 

 نوســان: عمل پیونــد کلیه در 
کــودکان مانند پیونــد کلیه در 
بزرگسالان است یا خاص محسوب 

می شود؟
بیماران خردســال جهــت عمل پیوند 

نیاز به بررسی هایی دارند .
در مجموع عمل پیوند کلیه حدود سه 
ســاعت طول می کشــد ولی در موارد 
خاص که بیمار یک کودک است بیشتر 
از حد معمول بــه طول مــی انجامد. 
باتوجه به اینکه در جراحی پیوند کلیه 
در کودکان به علت مسائل اخلاقی نمی 
توان از اهدا کننده کودک استفاده کرد 
یکی از مشــکلاتی که وجود دارد این 

است که ســایز کلیه اهداکننده با سایز 
بدن کودک تناســب نــدارد و معمولا 
کلیه اهدائی خیلی بزرگتر است و وقتی 
کودک ســن پایین تر داشته باشد یا به 
علت بیماری نارســایی پیشرفته کلیه 
دچار اختلال شــده باشــد مشکلات 

دوچندان می شود.

 نوسان:: برای پیوند کلیه امیرعلی 
هم با مشکلات اشاره شده مواجه 

بودید؟
بله،به علت اینکه ایــن کودک از همان 
ابتــدای تولد دچار نارســایی کلیه بود 
اختلال رشــد شدید داشــت بطوریکه 
وزن این بیمار ۹ ســاله فقــط 1۷ کیلو 
بــود. بدنش خیلــی کوچــک  و کلیه 
اهداکننده بســیار بزرگ بــود که این 
خود برای جاسازی کلیه در بدن  بیمار 

مشکلاتی را سر راه ما قرار داد.
 اما خوشــبختانه توانســتیم بــا قرار 
دادن روده ها در گوشــه ای از شــکم 
فضای مناســبی برای قرار دادن کلیه 
به وجود آوریــم که در نهایــت پیوند 

کلیــه بــا موفقیت بــه انجام رســید.

 نوسان:آیا در حال عمومی بیمار 
پس از انجام عمل پیوند،اختلالی به 

وجود آمد؟
بعد از انجــام عمل پیوند 

،کلیه خــوب کار می 
مشــکلی  اما  کــرد 

که وجود داشــت 
این بود کــه تا دو 
روز کــودک دچار 

تهوع و استفراغ بود و 
دل دردهــای 

شــدید داشــت که علت این اختلال 
،بزرگ بودن ســایز کلیــه اهداکننده 

برای بدن این کودک بود. 
امــا پــس از چنــد روز با تــلاش تیم 
جراحی پیوند ، مشــکلات برطرف شد 
و درنهایــت امیرعلی با حــال  عمومی 

خوب  از بیمارستان مرخص شد. 

 نوسان:تا کنون چند عمل پیوند 
استان  ســطح  در  کودکان  کلیه 

انجام شده است؟
پیوند کلیه  کــودک در بیمارســتان 
خورشــید بــرای اولین بار اســت که 
انجام  شد و  خوشبختانه  با تلاش تیم 

پزشکی و پرستاری  موفق بود.
در مجمــوع در ســطح اســتان در 
بیمارستان الزهرا نیز چند مورد پیوند 
کلیه کودکان انجام دادیم ولی به علت 
وجود یکسری مشــکلات که اشاره شد 

این نوع پیوند محدود انجام می شود. 

 نوســان: درباره اهمیت جراحی 
کلیه توضیح دهید.

جراحی پیوند کلیه در کســانی انجام 
می شود که دچار نارســایی پیشرفته 
کلیه شده باشــند یا به اصطلاح دچار

ESRDباشند.  
در گذشته)حدود۶0 ســال قبل( افراد 
دچار ایــن اختلال محکــوم به مرگ  
بودند اما یکــی از دســتاوردهای علم 
پزشــکی این اســت که توانسته تعداد 
زیــادی از بیماران را بــا دیالیز و پیوند 

نجات دهد. 

 نوسان: پیوند کلیه  در مقایسه با 
دیالیز  چه تاثیری  در زندگی بیمار 

می گذارد؟
دیالیــز در حــال حاضر بــه صورت 
دیالیز خونی عمدتا انجــام می گیرد 
البتــه انــواع دیگــری از دیالیز هم 
هســتند که هرکدام عــوارض خاص 
خود را دارنــد اما بیشــترین موردی 
که استفاده می شــود دیالیز خونی یا 
همو دیالیز اســت که بیمار 
هفته ای ســه بار هر بار 
4 ساعت  زیر دستگاه 
همودیالیز باید باشد 
که البته مــی تواند 
چــون  عوارضــی 
و  دردهای شکمی 
عضلانی،اختلالات 
رض  ا عــو نی، خو

قلبی-عروقی و…

رتبه پایین ایران در پیوند کلیه

 گزارش
در گفت وگوی اختصاصی با دکتر امیر جاوید، جراح پیوند کلیه وعضوهیئت علمی علوم پزشکی اصفهان مطرح شد؛

راه اندازی مرکز 
تحقیق وتوسعه آبفا

تیم جراحی بیمارستان خورشید، باانجام عمل موفقیت آمیز پیوند کلیه کودک۹ ساله زندگی دوباره به وی بخشید

دراین روزها که اخبار کرونا سرتیتر گزارش های سرویس خبری بهداشت و درمان است شنیدن 
انجام اعمال جراحی  نادر و موفق لذت بخش است. وقتی می بینی بیماری بار دیگر متولد شده برای 
لحظه ای حتی کوتاه اتفاق های استرس زا و نگران کننده را از یاد می بری. هنگامی که مطلع شدم 
عمل پیوند کلیه کودکی در بیمارستان خورشید  انجام شده راغب بودم اطلاعات بیشتری  در مورد مراحل عمل 
و وضعیت بیمار به دست آورم. برگزاری تولد ۹ سالگی امیرعلی همزمان با تولد دوباره وی  پس از انجام جراحی 
توسط کادر بیمارستان بیانگر موفق بودن عمل و حال خوب این کودک بود. به سراغ دکتر امیر جاوید،جراح پیوند 
کلیه و عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی اصفهان  رفتم تا اطلاعات بیشتر را در مورد این پیوند و همچنین 
حاشیه های خوب و بد اعمال جراحی پیوند کلیه در کشور به دست آورم . مشروح گفتگوی من با جراح امیرعلی  را 

در ادامه می خوانید:

گفت و گو

گرو  ه  دانش

 نوســان: مدیــر آبفــا مبارکــه اعلام 
کرد: با اجــرای ۳۳4 کیلومتر شــبکه 
فاضلاب در شــهرهای مبارکه، کرکوند، 
زیباشــهر و دیزیچه بیش از ۹0 درصد 
شــبکه فاضــلاب شهرســتان مبارکه

 عملیاتی شد.
مرتضــی یــادگاری افزود: بــه منظور 
برخــورداری مردم شهرســتان مبارکه 
از خدمات شــبکه فاضــلاب احداث ۶ 
ایستگاه پمپاژ در دستورکار قرار گرفت 
و هم اکنون ایســتگاه پمپــاژ صفائیه و 

کرکوند در مدار بهره برداری قرار دارند.
وی افزود: احداث ایســتگاه های پمپاژ 

ســورچه ســیاه بوم، دهنو و زیبا شهر 
تکمیل شده و اکنون عملیات اتصال این 
ایســتگاه های پمپاژ به کلکتور فاضلاب 

دردستور کار قرار دارد .
یادگاری با اشاره به جمعیت 1۷0 هزار 
نفــری شهرســتان مبارکه ادامــه داد: 
طی ســال های اخیر 21 هزار انشعاب 
فاضلاب بــه متقاضیان در شهرســتان 
مبارکه واگذار شــده که این رقم بیانگر 
تحت پوشــش قــرار گرفتــن بیش از 
۶0 درصــد جمعیت این شهرســتان از 

خدمات شبکه فاضلاب است.
مدیر آبفا مبارکه بــا بیان اینکه در طول 

شــبانه روز 420 لیتر در ثانیه پســاب 
در تصفیه خانه فاضــلاب مبارکه تولید 
می شــود اظهار داشــت: پس از انعقاد 
قرار داد بیع متقابل میان شــرکت آبفا 
استان اصفهان  با شــرکت فولادمبارکه 
هم اکنون 200 لیتر در ثانیه پســاب از 
تصفیه خانه فاضــلاب مبارکه در اختیار 
شــرکت فولادمبارکه قرار مــی گیرد. 
یادگاری اعلام کرد: با عملیاتی شــدن  
۳0 کیلومتــر دیگــر، شــبکه فاضلاب 
شهرســتان در مبارکه تکمیل می شود 
و صد درصد شــبکه فاضــلاب در این 

شهرستان اجرا می گردد.

اجرای ۹۰درصد شبکه فاضلاب شهرستان مبارکه
مدیر آبفا مبارکه مطرح کرد:
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اعلام میانگین ضریب هوشــی 84 برای ایرانی ها، سبب تعجب 
بســیاری از نخبگان ایران گردید. عده ای با انکار این آمار درصدد 
اعتراض به آن برآمده اند، اما برای اینجانب، این آمار هیچ گونه جای 
تعجبی نداشت، زیرا این موضوع را در سال هفتاد و نه در سخنرانی 
در ســازمان مدیریت و برنامه ریزی تحت عنوان نظریه "ترقیق 
هوشــی" پیش بینی کرده بودم. در این مقاله به اختصار علل افت 
میانگین ضریب هوشی در کشور را بررسی خواهیم کرد و سپس به 

راهکارهای مقابله با این رخداد تلخ خواهیم پرداخت.
ضریب هوشی چیست؟

 ضریب هوشـی یک نسـبت اسـت که از تقسیم سـن عقلی بر سن تقویمی 
ضربـدر صـد بـه دسـت می آیـد. اگـر سـن عقلـی با سـن تقویمی یکسـان 
باشـد، ضریـب هوشـی صد می شـود ولـی در بعضـی مواقع در بعضـی افراد 
سـن عقلی بیشـتر می شـود که این فرد هوشـی بیشـتر از سـایر افراد دارد.
بـرای بـه دسـت آوردن سـن عقلـی راه هـای زیـادی وجـود دارد و معمـولا 
کارشناسـان از تسـت های خاصی اسـتفاده می کنند که جنبه های مختلفی 
مانند تشـخیص الگوها، قـدرت حافظه کوتاه  مدت، اسـتفاده فـرد از واژه ها، 
سـرعت محاسـبه فـرد، درک روابـط یا جبـر، اطلاعات عمومی، محاسـبات 
ریاضیـات، درک فضایـی، منطـق و امـلا را ارزیابـی می کنـد. بـه این ترتیب 
دسـتیابی بـه میانگیـن ضریب هوشـی بالاتر یکـی از ابزار توسـعه و به طور 
هـم  زمـان یکـی از دسـتاوردهای مهم توسـعه محسـوب می گـردد. ضریب 
هوشـی اقـوام و ملـل مطالعات فراوانی روی تفاوت متوسـط ضریب هوشـی 

در کشـورهای مختلـف صورت گرفته اسـت.
میانگیـن ضریـب هوشـی در آمریـکا و انگلسـتان حـدود 100 اسـت. ایـن 
عـدد برای شـهروندان ژاپنـی، چینی، کـره ای، هنگ کنگـی و تایوانی 10۵ 
و بـرای ترکیـه، کشـورهای خاورمیانه و جنوب آسـیا بیـن ۷۸ و ۹0 و برای 
کشـورهای آفریقایـی پاییـن تـر از صحرای آفریقا بیـن ۶۵ تا ۷۵ اسـت. در 
ایـن میـان کشـور ما ایـران با ضریب هوشـی متوسـط ۸4 رتبـه ۹۷ را بین 

1۸۵ کشـور جهان داراسـت.
امـا هنگامـی که بـا تفـاوت میانگین ضریب هوشـی میـان دو کشـور یا دو 
نـژاد مواجـه می شـویم قایل شـدن به تفـاوت ژنتیکـی، به نوعی بـه معنای 
وجـود نـژاد برتر )ژن برتر( اسـت. جدای از عوامـل ژنتیکی، عوامل محیطی 
متعـددی روی ضریـب هوشـی تاثیـر می گـذارد وضعیـت تغذیـه ای بـه 
خصـوص در دوران کودکـی، اسـترس ها و تروماهـای روانـی، فقـر عاطفـی 
و ارتباطـی و کمیـت و کیفیـت تحصیـلات همگـی بر ضریب هوشـی تاثیر 

می گذارنـد.

اهمیت کاهش ضریب هوشی
مهاجـرت نخبـگان تحصیلکـرده و کارآفرینـان نیـز یکـی از دلایـل کاهش 
هوش و ذخایر ژنتیک ملتهاسـت. بدیهی اسـت که بار توسـعه و پیشـرفت 
جوامـع بـر دوش هوشـمندان و نخبگان هر جامعه ای اسـت. حـال وقتی در 
یـک جامعه شـرایط به گونه ای باشـد که نخبـگان در گذر زمـان آن را ترک 
می کننـد، نـه تنها خـروج آنها مسـتقیماً جامعـه را متاثر می کنـد، بلکه در 
دراز مـدت، ذخیـره ژنتیکـی کشـور را نیـز فقیرتـر می کند و در نسـل های 
آتـی، رونـد انتقـال ضرایـب بالای هوشـی به »نسـل های آینده« بـا اختلال 

می شـود. مواجه 
ایـن امـر در مـورد کشـور اسـکاتلند طی بیـش از نیم قرن بـه دقت مطالعه 
شـده اسـت. از اوایـل قرن بیسـتم، هر سـاله تعـداد زیادی از افـراد تحصیل 
کرده اسـکاتلندی به انگلسـتان مهاجرت می کنند. درصد متوسط مهاجرت 
سـالانه تحصیل کردگان دانشـگاهی از اسـکاتلند به انگلسـتان 1۷.2 درصد 

و ضریب هوشـی متوسـط این مهاجران 10۸.1 اسـت.

اسکاتلندی ها کم هوش ترین ملت اروپایی
این موضوع سـبب شـده اسـت که میانگین ضریب هوشـی اسـکاتلندی ها 
بـه طـور متوسـط در هـر نسـل یـک امتیـاز نسـبت به نسـل قبـل کاهش 
پیـدا کنـد و اسـکاتلندی ها در اواسـط قرن بیسـتم بـه کم هوش ترین ملت 
اروپایـی )بـا میانگیـن ضریـب هوشـی ۹۷( تبدیـل شـدند. بـر اسـاس آمار 
صنـدوق بیـن المللی پول، ایران بـا ضریب مهاجرت 1۵ درصـد، رتبه اول را 
در میان ۶1 کشـور توسـعه نیافته و در حال توسـعه دارا می باشـد و می توان 
تخمیـن زد کـه در طـی سـه دهه اخیر حداقل سـه واحد از ضریب هوشـی 
متوسـط ایرانی هـا صرفـا به سـبب مهاجـرت کاهش پیـدا کـرده. مهاجرت 
نخبـگان تنها سـبب کاهـش میانگین ضریب هوشـی ملل نمی شـود، بلکه 

آنهـا را از نوابـغ تهی می سـازد.
بـا نگاهـی بـه فهرسـت اسـامی افـرادی ماننـد لئونـاردو داوینچـی )ضریب 
هوشـی220(، گوته)210(، پاسـکال )1۹۵(، نیوتن )1۹0(، لاپلاس )1۹0(، 
ولتـر )1۹0(، دکارت )1۸۵(، گالیلـه )1۸۵(، کانـت )1۷۵(، دارویـن )1۶۵(، 
مـوزارت )1۶۵(، بیـل گیتس )1۶0(، کوپرنیک )1۶0( و اینشـتین)1۶0( به 
 سـادگی درمی یابیم که توسـعه دانش بشـر در طول تاریخ بیش از هر چیز 
مرهـون افـراد نابغـه می باشـد. نوابـغ همان کسـانی هسـتند که تـوان حل 
پیچیده تریـن مشـکلات یک کشـور را دارا می باشـند و مسـوولیت راهبری 
کشـور را در وضعیت هـای بحرانـی بـر عهده دارنـد. تاثیر نوابغ روی توسـعه 
جوامـع بـه حدی اسـت کـه می تـوان عبـارت معـروف »ملتی کـه قهرمان 
نـدارد، هیـچ چیـز نـدارد« را با جملـه »ملتی کـه نوابـغ را در مدیریت خود 

نـدارد، بـه هیـچ جا نخواهد رسـید« جایگزیـن کرد.

نظریه هــای اقتصادی مختلفی 
در طــول زمان محل مناقشــه 
و اختلاف نظــر در بین مکاتب 
مختلف اقتصــادی بوده اند، اما 
نظریه »سرریز ثروت« با وجود 
جذابیت سیاسی اخیرش هرگز 

در بین اقتصاددانان مطرح نبوده است. 
افرادی که از نظر سیاسی به سیاست های بازتوزیع درآمد و 
ثروت متمایل هستند و به جای تاکید بر همبستگی متقابل 
بین نیروی کار و بنگاه های اقتصادی بر تقابل بین آنها تاکید 
دارند، معمولا مخالفان خود را متهم بــه جانب داری از این 
ایده می کنند که منافع اقتصادی باید در درجه اول نصیب 
ثروتمندان و صاحبان کسب و کار شده تا در نهایت این منافع 
»سرریز« کرده و دیگر اقشار جامعه نیز از آن برخوردار گردند. 
اما هیچ اقتصاددان شناخته شــده ای از هیچ یک از مکاتب 
اقتصادی تا کنون چنین نظریه ای را مطرح نکرده است. این 

اتهام به وضوح نوعی مغالطه مرد پوشالی است.
به عنوان مثال، ایده کاهش مالیات بر عایدی سرمایه معمولا 
با این مخالفت سیاسی مواجه می شود که مطرح کنندگان آن 
به نظریه سرریز ثروت باور دارند. اما در واقعیت فرایندهای 

اقتصادی درست برعکس عمل می کنند. 
وقتی یک ســرمایه گذاری صورت می گیرد، مثلا یک دکه 
فروش اغذیه، صاحب دکه ابتدا باید برای خرید تجهیزات و 
مواد اولیه مبالغی را خرج کند. بنابراین پول و جریان نقدی 

ابتدا از سمت صاحب کســب و کار به سمت جامعه حرکت 
می کند و بعد بصورت درآمد و سود برمی گردد.

حتی برای کســب و کارهای موفق نیز ممکن است سال ها 
بین سرمایه گذاری اولیه و بازگشت منافع آن فاصله وجود 
داشته باشد.  تنها در این زمان است که عواید حاصل از این 
سرمایه گذاری شروع به بازگشت می کنند و می توان از آنها 

مالیات گرفت.
اثر حقیقی کاهش مالیات بر عواید ســرمایه این اســت که 
چشم انداز سودآوری آینده را افزایش می دهد و از این طریق 

انگیزه سرمایه گذاری در زمان حال را تقویت می کند.
صنعت نفت به هیچ وجه اســتثنا نیســت؛ کسی که یک 
روزنامه جدید منتشــر می کند به هیچ وجه انتظار ندارد در 
یکی دو سال اول سودی کسب کند در حالی که خبرنگاران و 

کارمندان روزنامه هر ماه منتظر دریافت حقوقشان هستند. 
حتی شرکت بســیار موفقی چون رستوران های زنجیره ای 
مک دونالدز نیز سال های متمادی مقروض بود تا اینکه نهایتا 

توانست به سودآوری برسد. 
در واقع مک دونالد چندین بار تا مرز ورشکستگی نیز پیش 
رفت در حالی که فروشــندگان همبرگرهایش بطور مرتب 

حقوق شان را دریافت می کردند. 
پس مشخص اســت که واقعیت فرایند اقتصادی و ترتیب 
پرداخت ها درست برعکس تصور کسانی است که در مورد 
 )Trickle Down Theory( نظریه ســرریز ثــروت

صحبت می کنند.

میزان خرید خانه توسط اتباع خارجي با هدف اخذ اقامت و شهروندي ترکیه نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۹.۵ درصد کاهش داشته و به ۵۶42 واحد رسیده است. 
شیوع کرونا و کاهش ارزش پول ملي از جمله دلایل اصلي کاهش خرید خانه توسط 
خارجي ها در ترکیه بوده است. در دو سال گذشته اتباع ایراني با خرید ۸۷۶ واحد 
خانه، دومین گروه بزرگ خریدار خارجي مسکن ترکیه بوده اند و عراقي ها با خرید 

۸۷۶ خانه در صدر این ماه قرار گرفته اند.

مکس کایزر و استیسي هربرت، کارشناسان شبکه خبري راشاتودي در برنامه تلویزیوني 
خود ترازنامه بانک مرکزي امریکا را »پوشکي براي زباله هاي سمي« ناشي از کلاهبرداري 
شرکت هاي تابعه این بانک نام بردند و بر تعویض فوري »این پوشک« تاکید کردند. 
مکس کایزر گفت: این بدین معناست که امریکا باتوم  را به چین که در قرن 21 سلطه 
خواهد داشت، تحویل مي دهد. به گفته این تحلیلگر، تمام پول هاي بدون پشتوانه، از 
جمله دلار امریکا، سقوط خواهند کرد، اما یوان چین کمترین سقوط را خواهد داشت.

چين امپراتور اقتصاد می شودكاهش خرید خانه خانه در تركيه 

روزی یک چارَک
 ارزَن!

کاهش
 ضریب هوش ایرانیان

 جامعه 

 کارآفرینی
دورنما

افسانه سرریز ثروت

نگاره

سرمایه پلاس

نیـم قـرن پیـش وقتـی از پـدران و 
در  کـه  شـنیدیم  مـی  مادران مـان 
در  مقنی هـا   ۳0 و   20 دهه هـای 
مقابـل دریافت یـک چـارُک ) معادل 
۷۵0 گـرم( ارزن، از کلـۀ صبـح تـا 
غـروب آفتاب بسـتر قنـات را لایروبی 

نمی شـد! باورمـان  می کردنـد، 
بـا خـود می گفتیـم بـا یـک چـارک 
ارزن چطـور می شـود زندگـی کـرد که 
مقنی هـا برای دریافـت آن حاضر به تن 
دادن به آن کار شـاق می شـدند؟ در آن 
لحظـات بـه ذهنمـان خطـور نمی کرد 
کـه ممکـن اسـت چنـد دهـه بعـد با 

وضـع مشـابهی روبرو شـویم!
دولـت حداقـل پایـۀ حقـوق امسـال را 
حدود یک میلیـون و نهصد هزار تومان 
اعـلام کرده اسـت امـا می دانیـم که به 
دلیـل نـرخ بـالای بیـکاری و کمبـود 
شـغل، بسـیاری از شـاغلان این رقم را 
هـم دریافت نمی کننـد. در بسـیاری از 
کارگاه های تولیدی و مشاغل خدماتی، 
افـراد بـا رقمـی بسـیار پایین تـر از این 

مشـغول به کار می شـوند.
زنی میانسـال را سـراغ داشـتم که در 
همین ماه هـای اخیر، از مرکز اسـتان 
بـه یکی از شـهرهای تابعه رفتـه بود. 
میلیـون  یـک  زن  ماهیانـۀ  حقـوق 
تومـان بـود کـه سـیصد هـزار تومان 
آن را بابـت کرایـۀ اتـاق به صاحبخانه 
می پرداخـت. در واقـع او برای دریافت 
ماهـی هفتصـد هـزار تومـان، مجبور 
بـه مهاجرت و اشـتغال به آشـپزی در 
یک رسـتوران بیرون بر بـدون هرگونه 
امکانـات لازم شـده بود. رسـتوران اما 
عایـدی نداشـت و بیشـتر همـراه بـا 
ضـرر بـود و صاحبـش می گفـت از 
روی ترحـم بـه آن دو زن، رسـتوران 
بی رونـق را سـر پـا نگه داشـته اسـت 
وگرنـه هـر چـه سـریعتر بایـد آن را 
تعطیـل کنـد. دروغ هـم نمی گفـت. 
 ۳۳ روزانـه  آشـپز  زن  حقیقـت  در 
هـزار تومـان دسـتمزد می گرفـت که 
بـا کسـر کرایـۀ خانـه روزی 2۳ هزار 

تومـان می شـد. 
امـروزه بهای انـواع حبوبـات از جمله 
هـزار  حـدود ۶0  کیلویـی  بـه  لپـه 
تومان رسـیده اسـت. در واقـع آن زن 
اگـر بیـکار و در بـه در نشـده باشـد، 
دسـتمزدی معادل سـیصد گـرم لپه 
در روز دریافـت می کنـد کـه تقریبـاً 
معـادل قیمـت همـان یـک چـارک 
حاضـر  حـال  در  ارزن  اسـت!  ارزن 
کیلویی حـدود ۳0 هزار تومان اسـت! 
البتـه ایـن زن می توانـد بـا 2۳ هـزار 
تومان به جای سـیصد گـرم لپه چند 
قـرص نان گنـدم بخـرد کاری که در 
دهـۀ 20 و ۳0 بـا یـک چـارک ارزن 
نمی شـد کرد، ولـی از این که بگذریم 
سـطح دسـتمزد اینگونه افـراد تقریباً 
بـه همـان سـطح دسـتمزد کارگران 
رسـیده  و ۳0  دهـۀ 20  در  مقنـی 
اسـت. آیـا بـه ایـن می تـوان گفـت 
"مقاومـت شـجاعانۀ ملـت ایـران در 
مقابـل تحریم هـا" آنطـور که حسـن 
روحانـی و دیگـران می گوینـد؟ ایـن 
وضع فلاکت بـار از هر جهت شـرم آور 
اسـت، اما شـرم هم دیگر گویی حکم 

کیمیـا پیـدا کرده اسـت!

بیـت کویـن در یک سـال اخیر رشـد قابل توجهی داشـته اسـت. 
این ارز دیجیتال در روزهای اخیر رکورد پیشـین خود را شکسـت 
و بـه مـرز 20 هـزار دلار نزدیـک شـد. بـا ایـن حـال، در روزهـای 
اخیـر شـاهد نوسـاناتی بـوده و به نظر می رسـد در نزدیکـی کانال 
1۹ هـزار دلار گیـر کـرده اسـت. آخرین بار دسـامبر 201۷ یعنی 
۳ سـال پیـش بـود کـه قیمـت بیـت کویـن بـه ایـن حـد و مرز 
رسـیده بـود. در ایـن شـرایط بیـت کوین بـا تقاضای سـفته بازی 
زیـادی روبـرو بـود. افرادی با گمان کسـب سـود فـراوان در بازه ای 
کوتـاه مـدت وارد بـازار شـده بودنـد و همیـن موضوع باعث شـد 
مـوج فروش، قیمـت بیت کوین را به شـدت کاهش دهـد. اکنون 
بـه نظر می رسـد خاطـرات آن دوران دوبـاره در حال تکرار شـدن 
اسـت. اکنون سـوال مهمـی وجـود دارد که آیا بیـت کوین حباب 
دارد؟ پاسـخ بـه این سـوال برای سـرمایه گذاران ایـن ارز دیجیتال 

بسـیار مهم است.

جنون گل لاله« چیست؟
جنـون گل لاله به دوره ای گفته می شـود کـه تقاضا برای پیازهای 
گل لالـه در هلنـد بـه شـدت افزایـش یافـت و بـه همیـن ترتیب 
قیمـت آن را افزایـش داد. پـس از مدتی این قیمت افت شـدیدی 
را نیـز تجربه کرد. این تقاضای چشـمگیر که در فاصله سـال های 
1۶۳4 تـا 1۶۳۷ میـلادی رخ داد، نخسـتین حبـاب اقتصـادی به 
شـمار می آیـد. عـلاوه بـر ایـن، بحـران هلنـدی بـالا یکی از سـه 

حبـاب اقتصادی بـزرگ اروپای معاصر محسـوب می شـود.
گل لالـه از نیمـه قـرن پانزدهم میـلادی از امپراتـوری عثمانی به 
ترکیـه منتقل شـد. پیـاز ایـن گل در کوتاه مدت چنـدان افزایش 

نمی یابـد. در واقـع در صـورت کاشـت بـذر گل لالـه حـدود ۳ تـا 
۷ سـال طـول می کشـد تـا ایـن گل دربیایـد. اگر هـم از پیـاز آن 
اسـتفاده شـود، رویـش گل در همـان سـال رخ می دهد، امـا از هر 
گیـاه مـادر فقـط 2 یـا ۳ پیـار به دسـت می آیـد. همیـن موضوع 
سـبب می شـود وقتـی تقاضا زیـاد می شـود، تولید نتوانـد همگام 
بـا آن بـالا رود. ایـن موضوع موجب افزایـش قیمت قابل توجه گل 
لالـه شـد. کـم کم خبـر افزایش قیمـت پیـاز گل لاله بیـن مردم 
عـادی نیز پخش شـد و علاوه بر ثروتمنـدان و دلالان، کشـاورزان 
و صنعتگـران و بقیـه مـردم نیـز وارد بـازار گل لاله شـدند. زمانی 
کـه دیگـر در سـال 1۶۳۷ خریـداری با قیمت های بالا پیدا نشـد، 
قیمـت گل هـای لالـه در در مدت چند هفته بـه یک صدم قیمت 
کاهـش یافـت. بـه ایـن ترتیب فرجـام جنـون گل لاله با سـقوط 

قیمـت  پیازهـای آن به پایان رسـید.

ابتلای بیت کوین به جنون گل لاله؟
بایـد پذیرفـت کـه لاله هـا حداقـل زیبـا هسـتند. عـلاوه بـر این، 
جنـون گل لالـه یک بـار رخ داد و دیگر برنگشـت. بیت کوین این 
طور نیسـت. پس از سـال 201۳ پول زیادی وارد بیت کوین شـده 
اسـت. عـلاوه بر ایـن ارزهـای دیجیتال دیگـری نیز در سـال های 
اخیـر افـزوده شـده اسـت. هرچنـد اقبـال به آنهـا یکسـان نبوده 
اسـت. بیت کوین پس از افول آن در سـه سـال گذشـته، بیشـتر 
مـورد اسـتفاده قـرار می گیـرد و ارزش بیشـتری بـه دسـت آورده 
اسـت. بـه نظـر می رسـد بیـت کوین بـرای کسـانی کـه معتقدند 
بانک هـای مرکزی دسـت به انتشـار پـول بدون پشـتوانه می زنند، 
جـذاب می مانـد. برخـی از نهادهـای بـزرگ نیـز به تازگـی جذب 

بیـت کویـن شـده اند. بـا این حـال مشـکلات آن باقـی مانده اند:
بیت کوین فاقد ارزش ذاتی اسـت و دولت ها ممکن اسـت سـخت 
تـلاش کننـد تـا انحصار خـود بر انتشـار پول را نگـه دارنـد. اما در 
حال حاضر بیت کوین برخی نشـانه ها از رشـد و رسـیدن به یک 

کلاس دارایی نشـان می دهد.

جمع بندی در مورد حباب بیت کوین
بـه نظـر می رسـد بیـت کویـن ارتبـاط چندانـی بـا جنـون گل 
لالـه و حبـاب مربـوط بـه آن نداشـته باشـد. البتـه این بـه معنی 
آن نیسـت کـه بیـت کویـن امکان ریـزش قیمـت نـدارد. به نظر 
می رسـد فقـدان ارزش ذاتـی بیـت کویـن موجب می شـود نتوان 
دقیقـا بهـای آن را تعیین کرد. همین موضوع نیز موجب می شـود 
بـه درسـتی نتـوان تعیین کـرد که آیـا بیت کوین حبـاب قیمتی 
دارد یـا خیر. برخی کارشناسـان اقتصادی وقـوع همه گیری کرونا 
را موجـب اقبـال بـه بیـت کویـن و تبدیـل آن بـه چیزی شـبیه 
طـلای دیجیتـال می داننـد و قیمـت بالایی برای سـال آینـده آن 
قائـل هسـتند. البته فقدان بانک مرکـزی و هر گونه کنترل کننده 

نوسـانات، ریسـک را در ایـن بازار نگه داشـته اسـت.

توصیه آخر در صورت وجود حباب بیت کوین
بنابرایـن توصیه می شـود اگر ریسـک گریز هسـتید وارد ایـن بازار 
نشـوید. اگر ریسـک پذیر هسـتید نیز ابتدا مبانی و مفاهیم ارزهای 
دیجیتـال را یـاد بگیرید. در نهایـت تمام دارایی خـود را روی بیت 
کویـن یـا ارزهـای مشـابه نگذاریـد. سـبد متنوعـی از دارایی هـا 

می تواند ریسـک شـما را کاهـش دهد.

بیت کوین و »جنون گل لاله«؟
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ایرانی ها سخت و دیر اعتماد می کنند
 مهدی عزیزی

   احمد زیدآبادی


